
دبیر جمعیت مبــارزه با دخانیات ایران بــا بیان اینکه ضمن 
تاکید بر اینکه ایران پایین ترین نرخ مالیات بر دخانیات نسبت 
به نرم جهانی را دارد، در عین حال درباره مضرات سیگارهای 
الکترونیک هشدار داد و گفت: این سیگارها در حالی در کشور 
تبلیغ می شود که بسیاری از کشورها نسبت به تحریم مصرف 

سیگارهای الکترونیکی اقدام کرده اند.
دکتر محمدرضــا مســجدی در گفت وگو با ایســنا، با بیان 
اینکه معاهده نامه کنترل دخانیات توســط سازمان جهانی 
بهداشت در سال ۲۰۰۳ به تصویب رسید، اظهار کرد: تصویب 
معاهده نامه کنترل دخانیات، یک حرکت عظیم علیه مصرف 
دخانیات در سطح جهان به حســاب می آید. پس از تصویب 
معاهده نامه کنتــرل دخانیات، صاحبــان و مافیای صنعت 
دخانیات در مســیر تولید فرآورده های جدید گام برداشتند 
تا افراد بیشــتری را گرفتار دخانیات کننــد؛ چرا که صنعت 
دخانیات به عنوان ســومین صنعت ســودآور جهان معرفی 

شده است. 
وی درباره ســیگارهای الکترونیک و ادعای ترک دخانیات با 
استفاده از این ســیگارها، ادامه داد: شرکت های تولیدکننده 
محصولات دخانی ادعا می کنند سیگارهایی تولید کرده اند که 
فقط حاوی نیکوتین است و موادی که در سیگارهای کلاسیک 
وجود دارد در این محصول وجود ندارد. شــرکت های دخانی 
ادعا می کنند سیگارهای جدید یعنی سیگارهای الکترونیکی 
نه تنها اعتیادآور نیستند و وابستگی کمتری دارند، بلکه از این 
ســیگارها می توان برای ترک دخانیات استفاده کرد. »ترک 

دخانیات«، یک شعار حق به حســاب می آید اما شرکت های 
تولیدکنندگان دخانیات از یک شعار حق برای تحقق اهداف 

باطل استفاده می کنند. 
دبیر جمعیت مبارزه بــا دخانیات ایران با بیــان اینکه  ضرر 
سیگارهای الکترونیک در مقایسه با سیگارهای کلاسیک کمتر 
نیست، افزود: شرکت های تولیدکننده دخانیات به سیگارهای 
الکترونیک موادی مانند گلیســیرین، مواد معطر و برخی از 
افزودنی ها اضافه کرده اند. بررسی ها بیانگر این است مشتقاتی 
که در ویپ ها و سایر سیگارهای الکترونیک وجود دارد، اگر از 
دود سیگار و قلیان بدتر نباشد، همان خطر و ضررها را به همراه 
دارد. نتایج مطالعات بیانگر این اســت، استعمال سیگارهای 
الکرونیکی سبب سکته های قلبی و مغزی، بیماری های مزمن 

تنفسی و سرطان می شود. 
این متخصص با بیان اینکه برخی از کشورها نسبت به تحریم 
مصرف سیگارهای الکترونیکی اقدام کرده اند، خاطرنشان کرد: 
آمریکا نسبت به تحریم مصرف سیگارهای الکترونیک در تمام 
ایالات های این کشور اقدام کرده است. هچنین فرانسه اعلام 
کرده است که مصرف ویپ و سیگارهای الکترونیکی تا پایان 
سال جاری میلادی در این کشور ممنوع می شود. این کشور، 
طرح ممنوعیت سیگار الکترونیک را به اتحادیه اروپا ارائه داده 
تا سایر کشورهای عضو این اتحادیه نیز در جهت ممنوعیت 

مصرف سیگارهای الکترونیک گام بردارند.
مسجدی با اشاره به ممنوعیت مصرف سیگارهای الکترونیک 
در کشــورهای پیشــرفته، گفت: اگرچه مصرف سیگارهای 

الکترونیک در کشورهای پیشرفته ممنوع شده اما این دست 
سیگارها در کشورهایی مانند ایران مصرف می شود؛ به نحوی 
که قیمت ویپ در کشــور از ۲۰۰ هزار تومــان تا ۲ میلیون 
تومان اســت. اگرچه تولید و عرضه ســیگارهای الکترونیک 
در کشور ممنوع اســت اما برخی خواهان تولید سیگارهای 
الکترونیک در کشــور هســتند. افرادی کــه خواهان تولید 
سیگار الکترونیک در کشور هستند ادعای خود تحت عنوان 
»جلوگیری از درآمد خارجی ها و کسب درآمد داخلی« مطرح 
 می کنند و با درخواســت خود، دولت و مجلس را تحت فشار 

قرار می دهند.
دبیر جمعیت مبارزه با اســتعمال دخانیات ادامــه داد: اگر 
سیگار الکترونیک در کشــور تولید شود، سود از آن صاحبان 
ایده می شود اما جوانان باید تاوان تولید این سیگار در کشور 
را بپردازند. نتایج مطالعات بیانگر این اســت که ۱۸ درصد از 
جوانانی که سیگارهای الکترونیک مصرف می کنند، گرفتار 
اعتیاد مواد دخانی می شوند. مضرات سیگارهای الکترونیک 
محدود به اعتیاد به مواد دخانی نمی شود؛ بلکه ۶ تا ۸ درصد 
از افرادی که سیگارهای الکترونیک مصرف می کنند، گرفتار 

اعتیاد به مواد مخدر می شوند. 
دبیر جمعیت مبارزه با دخانیات ایران بــا بیان اینکه ایران با 
اشــاره به نرخ اعتیاد در جوانان افزود: آمار و ارقام مربوط به 
اعتیاد جوانان تکان دهنده است. باز هم تاکید می کنم افرادی 
که موضوع تولید ســیگارهای الکترونیک را مطرح می کنند 
فقط به فکر منافع مالی خود هستند اما نکته مهم و اساسی این 

است تولید سیگارهای الکترونیک می تواند تمام ارکان کشور 
را تحت تاثیر قرار دهد.

وی گفت: رسانه ها باید موضوع آسیب های تولید سیگارهای 
الکترونیک را در کانون توجه قرار دهند. نه تنها رسانه ها بلکه 
وزارتخانه های »علــوم، تحقیقات و فنــاوری«، »آموزش و 
پرورش« و »ورزش و جوانان« باید برای حفظ جوانان دست 
به دست یکدیگر دهند و تفریحات سالم را برای جوانان فراهم 

کنند تا جوانان گرفتار مواد دخانی نشوند.
وی با بیان اینکه حدود ۸۰ تــا ۸۵ درصد صنعت محصولات 
دخانی به صورت مستقیم و غیرمســتقیم در اختیار ایالات  
متحده است، اظهار کرد:  براساس آمار و ارقام وزارت »صنعت، 
معدن و تجارت«، ســالانه حدود ۷۰ میلیارد نخ ســیگار در 
کشور تولید می شود که سهم عمده آن در اختیار شرکت های 
 ”Japan Tobaco International“ خارجی است. شرکت
حدود ۵۰ درصد ســیگارهای کشــور را تولیــد می کند؛ به 
عبارت دیگــر، این شــرکت ۳۵ میلیــارد از ۷۰ میلیارد نخ 
 British“ سیگار را تولید و عرضه می کند. همچنین شرکت
American Tobbacco” نیــز حــدود ۱۸ میلیارد نخ از 
مجموع سیگارهای تولیدی کشور را تولید و عرضه می کند. 
در بهترین حالت ممکن، شــرکت دخانیات ایران حدود ۱۱ 
میلیارد نخ سیگار تولید می کند؛ بر این اساس، ۱۰ تا ۱۲ درصد 
از مجموع سیگارهای که در کشــور تولید می شوند، داخلی 
 هستند و سایر سیگارها توسط عاملان شرکت های خارجی 

تولید می شود.

 دبیر جمعیت مبــارزه با دخانیات ایران با بیــان اینکه ۶۵ تا 
۷۰ درصد ســیگارهای مصرفی کشــور توســط کشورهای 
خارجی تولید می شود، گفت: قاچاق محصولات دخانی توسط 
شــرکت های خارجی تولیدکننده محصولات دخانی انجام 
می شود و این شــرکت ها از پرداخت مالیات فراری هستند. 
بررســی ها بیانگر این اســت ایران پایین ترین نرخ مالیات بر 
محصولات دخانی را دارد. اگرچــه مجلس برای افزایش نرخ 
مالیات محصــولات دخانی تلاش کرد امــا در نهایت میزان 
نرخ مالیات بر محصولات دخانی ســال جــاری، ۲۸ درصد 

خرده فروشی است.
وی با اشاره به نرم جهانی مالیات بر سیگار گفت: نرم جهانی 
مالیات بر دخانیات ۷۶ درصد قیمت یک نخ سیگار است؛ به 
طور مثال، میزان نرخ مالیات بر سیگار برای دو کشور پاکستان 
و اردن به ترتیب ۷۴ و ۸۶ درصد است. بسیاری از کشورهای 
دنیا که از منظر اقتصادی به ایران شبیه هستند، نرخ مالیات 
بر دخانیات بالایی دارند و مالیات محصولات دخانی را صرف 

امور سلامت مردم می کنند.
مسجدی با بیان اینکه برخی نســبت به افزایش نرخ مالیات 
محصولات دخانی انتقاداتــی وارد می کنند، افزود: مخالفان 
افزایش نرخ مالیات بر محصولات دخانی بر این باور هســتند 
که افزایش نرخ مالیات می تواند صنعت داخلی را با مشــکل 
مواجه کند. این ادعا در حالی مطرح می شود که بهترین حالت 
ممکن حدود ۱۰ تا ۱۲ درصد ســیگارهای مصرفی در کشور 

تولید داخل هستند.

مجری طرح مطالعاتی بررسی »قلیان اکسیژن« با هشدار 
نسبت به افزایش استعمال قلیان دخانی در زنان و مردان 
و عوارض ناشــی از آن، در عین حال از طرح مطالعاتی 
قلیان اکسیژن با نظارت وزارت بهداشت و با هدف کاهش 
مصرف قلیان دخانی خبر داد و گفت: دســتگاه قلیان 
اکسیژن هنوز »تایید نهایی« را نگرفته و نتایج تحقیقات 
ملاک تصمیم گیری در این باره خواهد بود. به گزارش 
ایسنا، اخیرا بحث عرضه نوعی خاصی از قلیان تحت عنوان 
»قلیان اکسیژن« در برخی کافی شاپ ها و قهوه خانه ها 
خبرساز شــده؛ موضوعی که ظاهرا در راستای اجرای 
طرح مطالعاتی وزارت بهداشت در ۱۰ استان کشور است؛ 
چراکه متخصصان و مسوولان سلامت همواره نسبت 
به شکستن قبح اســتعمال قلیان در میان خانواده ها و 
استعمال آن به صورت گروهی و سرگرمی و نهایتا هم 
افزایش چندین برابری مصرف آن در زنان و مردان و بروز 
عوارض قلبی و تنفسی ناشــی از آن در سنین پایین تر، 

هشدار داده اند.
دکتر غلامرضا حیدری - مجری طرح مطالعاتی بررسی 
»قلیان اکســیژن« در واکنش به اخبار  و فضای ایجاد 
شده درباره این طرح مطالعاتی، با تاکید بر اینکه »قلیان 
اکسیژن«، استانداردهای وزارت بهداشت را دارد، اظهار 
کرد: مقدار گازهای اکسیژن و نیتروژن موجود در »قلیان 
اکسیژن« تنظیم شده و اســتاندارد است و حدود ۱۰ 

سال از زمان ثبت اختراع رسمی این دستگاه در کشور 
می گذرد. رئیس مرکز تحقیقات پیشــگیری و کنترل 
دخانیات دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره به 
اخبار منتشر شده در شبکه های اجتماعی درباره قلیان 
اکسیژن خاطرنشان کرد: ادعای استفاده از »گاز خنده« 
در قلیان اکسیژن در شبکه های اجتماعی منتشر شده 
که در پاسخ به ادعاهای مطرح شده باید گفت، استفاده 
از گاز خنده در قلیان اکسیژن صحت ندارد. وی درباره 
ترکیب گازهای قلیان اکسیژن گفت: سهم اکسیژن از 
ترکیب گازهای به کار گرفته شده قلیان اکسیژن حدود 
۸۰ درصد است و نیتروژن می تواند به میزان ۵ درصد به 

ترکیب گازها اضافه شود.
وی گفت: در حــال حاضر، قلیان اکســیژن در برخی 
استان ها مورد بررسی و تحقیق قرار گرفته است. پاسخ 
به پرسش های »آیا قلیان اکسیژن عوارض دارد؟« و »آیا 
قلیان اکسیژن می تواند به عنوان یک دستگاه بی ضرر 
معرفی شود؟« به عنوان پرسش های این طرح مطالعاتی 
طرح شده اند. پاســخ به این پرسش ها به گذر زمان نیاز 
دارد؛ این پروژه تحقیقاتی باید به مدت یک یا دو ســال 
انجام شود که بتوان به پرسش های مطرح شده پاسخ داد.
حیدری افزود: طرح مطالعاتی قلیان اکسیژن در شهر 
تهران انجام شده و مصرف کنندگان این دستگاه با »تست 
تنفسی« مورد ارزیابی قرار گرفته اند. نتایج تست تنفسی 

مصرف کنندگان قلیان اکسیژن نشان می دهد وضعیت 
تنفسی آنها نسبت به افراد عادی، کاملا بالاتر است. نتایج 
به دست آمده می تواند ما را به مسیری هدایت کند که 
قلیان اکسیژن، مشکلات ســلامتی ندارد. البته تاکید 
می کنم که به طور قطع، اظهارنظر نهایی درباره قلیان 
اکسیژن به بررسی های کامل تر نیاز دارد. در نظر داریم 
افرادی که از قلیان اکسیژن اســتفاده می کنند در ۱۰ 
استان کشور مورد ارزیابی قرار دهیم. بازهم تاکید می کنم 
اخبار مربوط به عوارض و اعتیادآوری قلیان اکسیژن، یک 

بازی رسانه ای و کذب محض است.
رئیس مرکز تحقیقات پیشــگیری و کنترل دخانیات 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشــتی درباره جزئیات 
اجرای طرح تحقیقاتی قلیان اکســیژن به ایسنا اظهار 
کرد: مراکزی که قلیان های دخانــی ارائه می دهند به 
صورت داوطلبانه در طرح تحقیقاتی شرکت می کنند. 
بر اساس استانداردهای وزارت بهداشت، درصد گازهای 
اکسیژن و نیتروژن قلیان اکسیژن تنظیم می شود. طرح 
تحقیقاتی در ۳ استان تهران، البرز و آذربایجان شرقی 
آغاز شده، همچنین امور مربوط به این طرح تحقیقاتی 
در استان بوشــهر و شهر جیرفت در اســتان فارس در 
حال انجام است. وی ادامه داد: اســتان های مازندران، 
 زنجان، هرمزگان نیز به طرح تحقیقاتی قلیان اکسیژن

 اضافه می شوند.

معاون وزیــر نیرو گفت: تاکنون ۱۰۰ مدرســه در 
کل کشور نسبت به نصب سامانه خورشیدی اقدام 
کرده اند که امیدواریم همچنان توسعه پیدا کنند. به 
گزارش وزارت نیرو، محمود کمانی، رئیس سازمان 
انرژی هــای تجدیدپذیر و بهره وری برق )ســاتبا( 
درباره روند توسعه ساخت نیروگاه های خورشیدی 
در مدارس کشور خاطرنشان کرد: در سال گذشته 
تفاهم نامه ای با سازمان نوسازی مدارس و آموزش و 
پرورش داشتیم تا سامانه های خورشیدی در مدارس 
کشور توسعه پیدا کنند؛ این تفاهم نامه بین سازمان 
توسعه مدارس، ساتبا و خیرین مدرسه ساز منعقد 
شده اســت که خیرین علاوه بر ســاخت مدارس، 
هزینه های احداث نیروگاه های خورشیدی بر روی 

پشت بام مدارس را هم متقبل شوند.
وی ادامه داد: ساتبا برق تولیدی این نیروگاه ها را با 
نرخ مناسب می خرد و عواید حاصل از برق تولیدی 
به تامین هزینه های جاری و نگهداری مدارس کمک 
بزرگی می کند. قم در این زمینه پیشتاز است و ۱۱ 
مدرسه در این استان به ســامانه های خورشیدی 

تجهیز شده است.
کمانی با اشــاره به افتتاح سه سامانه ۲۰ کیلوواتی 
در مدرســه خیرســاز غلام رضا زیرک در شــهر 
قم، عنوان کرد: امیدواریم ســاخت ســامانه های 

خورشــیدی در مدارس توســعه پیدا کند چرا که 
ظرفیت فوق العاده ای در کل کشــور وجود دارد، 
این امر زمینه فرهنگ سازی دانش آموزان به عنوان 
آینده سازان کشور را فراهم می کند و به تولید برق 
پاک کمک می کند؛ هم اکنون ۱۰۰ مدرســه در 
کل کشور وجود دارد که نســبت به نصب سامانه 
 خورشــیدی اقدام کرده اند که امیدواریم توســعه 

پیدا کنند.
معاون وزیــر نیرو با اشــاره بــه برنامه توســعه 
نیروگاه های تجدیدپذیر در کشــور اظهار کرد: در 
کنار مدل های مختلفی که وزارت نیرو و ساتبا برای 
توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر شامل نیروگاه های 
بزرگ و بخش صنعت دارد، ســاخت نیروگاه های 
کوچک مقیاس را در حوزه مدارس و نیز نهادهای 

حمایتی در حال پیگیری هستیم.
وی درباره جزئیات ساخت ۸۵۰۰ مگاوات نیروگاه  
های تجدیدپذیر در دست ســاخت در کشور بیان 
کرد: ما برای دو بسته نیروگاهی از شورای اقتصاد 
مجوز گرفته ایم که شامل یک بسته ۴۰۰۰ مگاواتی 
و بسته ۴۵۰۰ مگاواتی است؛ مناقصات مربوط به 
آن در سال گذشته، برگزار و برندگان آن اعلام و از 
این حجم نیروگاهی، ساخت ۲۵۰ مگاوات در استان 
قم قرار دارد که در چند ساختگاه در حال پیگیری 

اســت؛ امیدواریم با تخصیص زمیــن، احداث این 
نیروگاه ها بزودی شروع شود.

بر اســاس هدف گذاری صورت گرفته، قرار است 
نیروگاه های خورشیدی در ۲۰ هزار مدرسه ساخته 
شــوند؛ از این ســطح ۱۶ نیروگاه خورشیدی به 
بهره برداری رســیده و ۵۶ پروژه در ســطح کشور 
در حال اجراســت. لازم به ذکر اســت، تفاهم نامه 
همکاری میان ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و 
بهره وری برق)ساتبا(، ســازمان نوسازی، توسعه و 
تجهیز مدارس کشــور، معاونت متوســطه وزارت 
آموزش و پرورش و جامعه خیرین مدرســه ســاز 
کشور در خردادماه ســال ۱۴۰۲ به مدت ۵ سال 

منعقد شده است.
هدف از امضای این تفاهمنامه، احداث سامانه های 
خورشــیدی مقیاس کوچک و پاک توسط خیرین 
و ســرمایه گذاران حقیقی و حقوقــی در مدارس 
کشــور و توســعه فرهنگ بکارگیری انرژی های 
تجدیدپذیر و بهــره وری بــرق در جامعه معلمان 
و دانش آموزان اســت. با اجرای ایــن تفاهم نامه ، 
نیروگاه های خورشیدی انشعابی با ظرفیت حداقل 
۲۰ کیلووات و غیرانشــعابی در ۲۰ هزار مدرســه 
منتخب کشور با سرمایه گذاری خیرین برای انتفاع 

مدارس ساخته می شوند.

تولید سالانه ۷۰ میلیارد نخ سیگار در کشور 

۱۰۰ سامانه خورشیدی در مدارس نصب شده استجزییات طرح وزارت بهداشت درباره قلیان »اکسیژن« 
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صادرات نفت ایران

تراز تجاری مناطق آزاد 
مثبت است

خرید تضمینی گندم به 
بیش از ۶۰۰ هزار تن رسید
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سرمقاله

ضرورت حمایت 
از صنایع کوچک و متوسط 

در اکثــر کشــورها صنایع 
کوچک و متوسط نقش مهم 
و کارآمدی در توسعه اشتغال 
و همچنین رونق تولید دارند. 
بنابراین دولت باید برای عبور از رکود اقتصادی به 
سمت حمایت بیشــتر از این واحدها گام بردارد. 
هدف سیاســت های اقتصادی باید از رونق تولید 
باشــد و روش های متعددی برای تحریک تقاضا 
وجود دارد. اگر صنایع کوچک و متوسط، حمایت 
مالی و تأمین نقدینگی شوند می توانند به توسعه 
تولید صنایع بزرگ هم کمک کنند. فعالیت های 
اقتصادی و تولیدی واحد های کوچک و متوسط از 

اهمیت بالایی در...

  مسعود دانشمند، اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه 3
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رییس صندوق نوآوری خبر داد؛

پرداخت ۳ همت 
تسهیلات به دانش بنیان ها

بانک مرکزی اعلام کرد:

تداوم کاهش تورم  تولیدکننده
صفحه3

صفحه3

رونق  صادرات  صنایع  کوچک
سرمایه گذاری   خارجی   در   شهرک های   صنعتی   افزایش   یافت

رییس صندوق نوآوری با اشاره به اینکه سال ۱۴۰۲ 
همکاری خوبی با ۳ بانک در راســتای شعار سال و 
رشد تولید داشتیم، گفت: در این راستا حدود ۳ هزار 
میلیارد تومان )۳ همت( تســهیلات به شرکت ها 
پرداخت شد. به گزارش صندوق نوآوری و شکوفایی، 
نشست مشترک رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی 
و مدیرعامل بانک ملت با هدف بررسی زمینه های 
توســعه همکاری های مشــترک جهت کمک به 
تحقق شعار سال ۱۴۰۳ و رشد و شکوفایی بیشتر 
شــرکت های دانش بنیان برگزار شد. این نشست 
مشترک با حضور دکتر محمدصادق خیاطیان رئیس 
صندوق نوآوری و شکوفایی، دکتر روح الله ذوالفقاری 
معاون تسهیلات و تجاری سازی، دکتر کمیل شاعری 
معاون سرمایه گذاری و دکتر یاسر عرب نیا معاون 
توسعه منابع و پشتیبانی صندوق نوآوری و شکوفایی 
و جمعی از معاونان بانک ملت عصر امروز چهارشنبه 
۵ اردیبهشــت ماه در محل صندوق نوآوری برگزار 
شــد. خیاطیان در ادامه یکی از برنامه های جدی 
صندوق نوآوری و شکوفایی در سال ۱۴۰۳ را حرکت 
هدفمندتر و اولویت بندی دقیق برنامه ها عنوان کرد 
و گفت: تعامل و همکاری مشترک ما با شبکه بانکی 
کشور نیز مبتنی بر این برنامه خواهد بود. سال ۱۴۰۲ 
همکاری خوبی را با ۳ بانک در راستای شعار سال و 
رشد تولید اجرا کردیم.  حدود ۷ هزار میلیارد تومان 
)۷ همت( مصوبات در این حوزه داشتیم که ۳ هزار 
میلیارد تومان )۳ همت( پرداخت شده است و منجر 
به ۷۴ هــزار میلیارد تومان رشــد فروش محصول 
دانش بنیان شده اســت که رقم قابل توجهی است. 
در راستای کمک به تحقق شعار سال ۱۴۰۳ )جهش 
تولید با مشارکت مردم(، برنامه های جدی در دستور 
کار داریم و انتظار داریم بانــک ملت در این زمینه، 
نقش آفرینی جدی داشته باشــد. رئیس صندوق 

نوآوری و شکوفایی، انتشار اوراق...



اقتصاد2
ایران

وصــول ۲.۲ میلیــارد دلار از 
مطالبات صندوق توسعه ملی 

رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی از شکسته 
شدن رکورد وصول مطالبات این صندوق در سال 
۱۴۰۲ خبر داد. مهــدی غضنفری، با بیان اینکه 
رکورد وصول مطالبات صندوق توســعه ملی در 
طول یک سال با حمایت های هیات امنای صندوق 
مخصوصا شــخص رئیس جمهور شکسته شد، 
توضیح داد: طی سال ۱۴۰۲، بیش از ۲ میلیارد و 
دویست میلیون دلار از مطالبات صندوق توسعه 

ملی وصول شد.
در سال گذشته و با پیگیری رئیس جمهور، علاوه 
بر تامین مالــی چندین طرح، درمــورد وصول 
مطالبات نیــز پیگیری  هــای جدی تری صورت 
گرفت و در سال ۱۴۰۲، بیش از یک میلیارد دلار 

تامین مالی توسط صندوق توسعه ملی انجام شد.
رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی، با تاکید بر 
اینکه بررسی بیش از دو میلیارد دلار پروژه در سال 
قبل به پایان رسید گفت: پروژه های مذکور در نیمه 
نخست سال جاری تامین مالی و سرمایه گذاری 
خواهند شد؛ ضمن آنکه سال ۱۴۰3 سال تأمین 
مالی طرح های جدید خواهــد بود. همچنین در 
راستای اهداف دولت محترم سیزدهم، مبلغ بیش 
از 66۰ میلیون دلار بابت تکمیل پروژه  های نیمه 

تمام پرداخت شده است.

3.5 میلیارد دلار واردات داشتیم
تراز تجاری مناطق آزاد مثبت است

دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی با اشاره 
به رونمایی از ۲۰۰ بسته سرمایه گذاری به ارزش ۲۰۷ 
هزار میلیارد تومان گفت: تراز تجاری مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی حدود ۱۴.۵ میلیارد دلار مثبت است و 

تنها 3.۵ میلیارد دلار واردات داشتیم.
حجــت عبدالملکــی در مراســم »رونمایی از 
بسته های سرمایه گذاری و تجلیل از سرمایه گذاران 
و صادرکنندگان برتر« که در نمایشگاه اکسپوی 
۲۰۲۴ برگزار شد، بیان کرد: امروز از ۲۰۰ بسته 
ســرمایه گذاری بــه ارزش ۲۰۷ هــزار میلیارد 
تومان رونمایی کردیم و بدین ترتیب بســته های 
سرمایه گذاری ما در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
که از سال گذشته شروع کردیم، به ۱۲۰۰ بسته 
به ارزش بیش از ۱۱۰۰ هزار میلیارد تومان رسید. 
وی ادامه داد: این بسته های سرمایه گذاری شامل 
مطالعات امکان سنجی اولیه برای هر پروژه است 
که سودآوری این پروژه ها را نشان می دهد. برای هر 
یک از این پروژه ها زمین، آب، برق، گاز و امکانات 
زیرساختی فراهم شده و مجوز راه اندازی برای آن 
سرمایه گذاری به صورت بی نام صادر شده است و 
همه این اطلاعات در وب سایت دبیرخانه شورای 
عالی مناطق آزاد به آدرس freezones.ir قرار 
دارد. از ســرمایه گذاران ایرانی و خارجی دعوت 
می کنیم که به این ســایت مراجعه و بسته ها را 
مشاهده کنند. دبیر شــورای عالی مناطق آزاد و 
ویژه اقتصادی کشور با بیان اینکه تا کنون ۱۲۰۰ 
بسته  سرمایه گذاری رونمایی شــده که تا پایان 
سال به ۲۰۰۰ بسته خواهد رسید، افزود: تقریبا در 
اندازه های مختلف سرمایه گذاری، از چند میلیارد 
تومان تا چند هزار میلیارد تومان و در بخش های 
مختلف از صنایع غذایی، صنایع پوشاک، فناوری 
اطلاعات، گردشگری، خودرویی، صنایع شیمیایی 
و پتروشــیمی و در همه مناطق مخالف کشور، 
بسته های مختلفی وجود دارد و تنوع کامل از نظر 
اندازه سرمایه و جغرافیایی موجود است و برای همه 

علایق، بسته سرمایه گذاری داریم. 
عبدالملکی اظهار کرد: در دو ســال اخیر مناطق 
آزاد و ویــژه اقتصادی به مقصــد جایگزین برای 
خروج سرمایه از کشور تبدیل شد. خیلی کسانی 
که تصمیم داشتند سرمایه هایشــان را از کشور 
خارج کنند، امروز به منطقه آزاد مراجعه کرده و از 
مزیت های سرمایه گذاری در اینجا مطلع می شوند. 
کما اینکه سال گذشته تقاضا برای سرمایه گذاری 
در این مناطق نسبت به سال قبل ۴.۲ برابر شد؛ 
 پروژه هایی که سال گذشــته احداثشان آغاز شد 
هم ۷.۵ برابر ســال پیش از آن بود.  وی ادامه داد: 
همچنین میزان ســرمایه گذاری محقق شده که 
روی زمین قرار گرفت و به ساختمان،ماشین آلات 
و کارخانه تبدیل شد، 3 برابر سال قبل بود. اینها 
همه اتفاقاتی است که در اثر اهتمام ویژه به حوزه 
سرمایه گذاری رخ داده و امسال هم ادامه خواهد 
داشت. ما وعده کردیم که مناطق آزاد اقتصادی به 

پیشران اصلی اقتصادی کشور تبدیل شود. 
دبیر شــورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
کشــور درباره آمار صادرات از مناطــق آزاد بیان 
کرد: درحال جمع بندی آمار اقتصادی هســتیم 
اما به صورت اجمالی از مجموع مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی حدود ۱۸ میلیارد دلار در سال ۱۴۰۱ و 
تقریبا بدون تغییر در سال ۱۴۰۲ صادرات داشتیم. 

اخبار

طبق اعلام بانک مرکزی، 
تــورم ۱۲ ماهه شــاخص 
بهای تولیدکننده از 3۷.3 
درصد در فروردین پارسال 
به 3۱.۲ درصد در فروردین  
امســال کاهش یافته که موید کاهــش 6.۱ واحد 
درصدی نرخ تورم شاخص بهای تولیدکننده در این 
مقطع است. همچنین تورم نقطه به نقطه شاخص 
بهای تولیدکننده بــا ۱6.۹ واحد درصد کاهش به 
۲3.۸ درصد در فروردین ماه ســال جاری رسیده 
است. به گزارش ایســنا، با توجه به نامگذاری سال 
۱۴۰3 با عنوان »جهش تولید با مشارکت مردم«، 
سیاست بانک مرکزی در سال جاری هدف گذاری 
برنامه ریزی شده برای تداوم کاهش تورم و نرخ رشد 
نقدینگی به همراه هدایت هدفمند اعتبارات بانکی 

به سمت تولید است. 
در همین راستا بررسی ها نشان می دهد سیاست ها و 
اقدامات اتخاذ شده توسط مجموعه اقتصادی دولت 
و بانک مرکزی در ابتدای ســال جدید در راستای 
بهبود متغیرهــای کلان اقتصــادی و به خصوص 
مهار تورم موفقیت آمیز بوده اســت. به طوری که 
بررسی تحولات شاخص بهای تولیدکننده بیانگر 
ادامه روند کاهشــی این شاخص در فروردین سال 
۱۴۰3 می باشــد. بر اســاس آخرین آمــار، تورم 
دوازده ماهه شــاخص بهای تولیدکننــده از 3۷.3 
درصد در فروردین ماه سال ۱۴۰۲ به 3۱.۲ درصد 
در فروردین مــاه ۱۴۰3 کاهــش یافتــه که موید 
کاهش 6.۱ واحد درصدی نرخ تورم شاخص بهای 

تولیدکننده در این مقطع است.
در همین راستا طبق آنچه بانک مرکزی اعلام کرده 
است، تورم نقطه به نقطه شاخص بهای تولیدکننده 
نیز در ادامه روند کاهشــی خود از ســال گذشته، 
با  ۱6.۹ واحــد درصد کاهــش از ۴۰.۷ درصد در 
فروردین ۱۴۰۲ به ۲3.۸ درصــد در فروردین ماه 
سال جاری رسیده است. بررسی تحولات شاخص 
بهای تولیدکننده به تفکیک گروه های اصلی »کالا« 

و »خدمت« در فروردین ماه سال ۱۴۰3 حاکی از  
کاهش تورم نقطه به نقطه هر دو گروه اختصاصی 
»کالا« و »خدمت« به ترتیب از ۴۱.۰ و ۴۰.۰ درصد 
در فروردین سال ۱۴۰۲ به ۲۰.6 و 3۱.۴ درصد در 

فروردین سال ۱۴۰3 است.
تــورم ماهانه شــاخص بهــای تولیدکننــده در 
فروردین ماه ۱۴۰3 به ۱.3 درصد رســید. بررسی 
تورم ماهانه به تفکیک گروه های اختصاصی »کالا« 
و »خدمت« نیز حاکی از تحقق تورم ۲.۱ درصدی 
گروه کالا )ضریب اهمیت 6۵.۷ درصد( با ســهم از 
تورم ۱.۴ واحد درصد و تورم ۰.۴- درصدی خدمات 
)ضریب اهمیت 3۴.3 درصد( با سهم از تورم ۰.۱- 

واحد درصد است.
مروری بر آخریــن وضعیت نرخ تــورم از ابتدای 
شهریور ماه سال ۱۴۰۰ تا پایان سال ۱۴۰۱ و نیز 
طی سال ۱۴۰۲ و برنامه های راهبردی و اقدامات 
صورت گرفته توســط دولت در سال ۱۴۰۲ جهت 
مهار تورم، طبیعتا قضاوت درستی از آینده اقتصادی 
در اختیار فعالان اقتصادی و مــردم قرار می دهد؛ 
آن هم در فضایی که امیــد به آینده و بهبود فضای 

اقتصادی از جهات مختلف تحت محاصره القائات 
نادرست قرار گرفته است.

مروری بر آخرین وضعیت تورم بر اساس گزارشات 
مرکز آمار ایــران و روند نرخ تورم از شــهریور ماه 
ســال ۱۴۰۰ تاکنون نشــان می دهد تورم نقطه 
به نقطه که در شــهریور ۱۴۰۰ بــه ۴3۰۹ درصد 
 رسیده بود که در اسفند همان سال به 3۴.3 درصد 

کاهش یافت.
با توجه به تحولات اقتصادی و سیاســی جهانی و 
داخلی در ســال ۱۴۰۱، تورم نقطه به نقطه به ۵۴ 
درصد در اسفند ماه ۱۴۰۱ رسید، اما در سال جاری 
به 3۸.۵ درصد در دی ماه ۱۴۰۲ کاهش یافت. نرخ 
تورم ۱۲ ماهه از ۴6.3 درصد در شهریور ۱۴۰۰ با 
6.۱ واحد درصد کاهش به ۴۰.۲ درصد در اسفند 
همان سال رسید. در سال ۱۴۰۱ نرخ تورم با ثبات 
نسبی نسبت به سال ۱۴۰۰ در ۴۵.۸ درصد کنترل 
شد و با شــیب ملایمی در دی ماه ۱۴۰۲ به ۴3.6 
درصد کاهش یافته است. همچنین با استناد به تورم 
تولید کننده )PPI( بر اساس گزارش بانک مرکزی؛ 
تورم نقطه به نقطه که در اردیبهشت ماه ۱۴۰۰ به 

۱۰3.۱ درصد رسیده بود که طی سه دهه اخیر بی 
سابقه بوده است در اسفندماه همان سال به 33.۱ 

درصد کاهش یافت.
به رغــم افزایش نرخ حداقل دســتمزد، حذف ارز 
ترجیحــی، افزایش قیمت هــای جهانی کالاهای 
وارداتی و افزایش نرخ ارز تورم نقطه به نقطه تولید 
کننده به ۴۲.۴ درصد در اسفند ماه ۱۴۰۱ و به 3۱.۲ 
درصد در دی ماه ۱۴۰۲ رسید. نرخ تورم ۱۲ ماهه 
تولید کننده از ۸۲.6 درصد در شهریور ماه ۱۴۰۰ به 
6۰.۹ درصد در اسفندماه ۱۴۰۰ و به 36.۹ درصد در 
اسفندماه ۱۴۰۱ کاهش یافته و همچنان طی یک 
روند نزولی به 3۴.۹ درصد در دی ماه سال ۱۴۰۲ 

رسیده است.
بنابراین شــواهد آماری حاکی از آن اســت که با 
وجود مســائل و مشــکلاتی که به آنها اشاره شد؛ 
دولت توانسته در مهار تورم موفق عمل کند و روند 
تغییرات آن در سال ۱۴۰۲ به ویژه نسبت به سال 
قبل از روند باثباتی برخوردار بوده اســت. حفاظت 
از اقلام مصرفــی و هزینه درمــان در برابر تورم با 
این حال مجموعه اقتصــادی دولت طی این مدت 
همواره تلاش کرده است با ارائه کمک های نقدی 
و غیر نقدی در حوزه کالاهای اساســی )کالابرگ( 
افزایش پوشش های بیمه ای در حوزه دارو و درمان 
و سلامت ســهم هزینه ای اقلام ضروری در سبد 
مصرفی خانوار و پرداخــت از جیب مردم در حوزه 

درمان حداقل از تحولات تورمی مصون شود.
اقداماتی نظیر بیمه ۱۲ میلیون نفــر از افراد فاقد 
بیمه ســلامت از پنج دهک ابتدایی، رایگان شدن 
همه خدمات بستری و سرپایی سه دهک اول تقبل 
تمام هزینه های درمان ناباروری برای اولین بار در 
جهان در حوزه سلامت و افزایش یارانه دهکهای ۱ 
تا ۷ و پرداخت تا ۵۲۰ هــزار تومان برای هر نفر به 
ازای خرید ۱6 قلم کالا اجرای طرح امنیت غذایی 
برای کودکان زیر ۵ سال )۱( میلیون تومان اعتبار 
کالابرگ به ازای هر کودک در دهک ۱ تا ۵ و 6۰۰ 
هزار تومان برای دهک های 6 و ۱۷ در حوزه طرح 
کالا برگ از جمله اقدامات انجام شده در این زمینه 

بوده است.

بانک مرکزی اعلام کرد:

تداوم کاهش تورم تولیدکننده

افزایش ۵۰۰ هزار بشــکه ای 
صادرات نفت 

آمارهای صندوق بین المللی پول حکایت از آن دارد 
که ایران در ســال ۲۰۲3 روزانه یک میلیون و ۴۰۰ 
هزار بشکه صادر کرده است که نسبت به سال پیش 
از آن ۵۰۰ هزار بشکه افزایش داشته است. بر اساس 
آماری که صندوق بین المللی پــول از اقتصاد ایران 
منتشر کرده است، بخش نفت در اقتصاد ایران در سال 
گذشته میلادی رشد قابل توجه ۱۵ درصدی را ثبت 
کرد. رشد بخش نفتی اقتصاد ایران در دوره فعالیت 
دولت ســیزدهم دو رقمی بوده؛ این بخش در سال 
۲۰۲۱ رشد ۱۰.۱ درصدی، در سال ۲۰۲۲ رشد ۱۰ 
درصدی و در سال ۲۰۲3 رشد ۱۵ درصدی را تجربه 
کرده است. بر اساس آمارهای صندوق بین المللی پول، 
تولید نفت ایران در سال ۲۰۲3 نسبت به سال پیش 
از آن روزانه ۵۰۰ هزار بشکه افزایش یافته است و به 3 
میلیون و ۱۰۰ هزار بشکه در روز رسید؛ درعین حال، 
پیش بینی می شــود تولید نفت این کشور در سال 
۲۰۲۴ هم با افزایش روزانه ۱۰۰ هزار بشــکه ، به 3 
میلیون و ۲۰۰ هزار بشکه در روز برسد. تولید گاز ایران 
از روزانه معادل ۴.۸ میلیون بشکه نفت در سال ۲۰۲۲، 
به معادل روزانه ۵ میلیون و ۱۰۰ هزار بشکه در سال 
۲۰۲3 رسیده است و بر اساس پیش بینی صندوق 
بین المللی پول، این رقم در ســال ۲۰۲۴ با افزایش 
3۰۰ هزار بشکه ای به معادل ۵ میلیون و ۴۰۰ هزار 
بشکه نفت در روز خواهد رسید. بر اساس این گزارش، 
ایران روزانه یک میلیون و ۴۰۰ هزار بشکه در سال 
۲۰۲3 نفت صادر کرده که ۵۰۰ هزار بشکه نسبت به 
پارسال افزایش داشته است و انتظار می رود امسال هم 
با افزایش روزانه ۱۰۰ هزار بشکه ، به یک میلیون و ۵۰۰ 
هزار بشکه در روز برسد. ایران در سال ۲۰۲3 روزانه 
به طور میانگین معادل 3۰۰ هزار بشکه نفت خام، گاز 
طبیعی صادر کرده است که انتظار می رود همین رقم 

در سال ۲۰۲۴ هم تکرار شود.

تهران خاموشی نخواهد داشت
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ 
گفت: دو هزار میلیارد تومان در بخش سرمایه ای 
باهــدف افزایش پایداری شــبکه توزیــع برق و 
بهبود ارائه خدمات به شــهروندان تهرانی ســرما 
گذاری صورت می گیرد.به گــزارش وزارت نیرو، 
"کامبیز ناظریان" هم زمان با برگزاری ششــمین 
نشســت بزرگ فصلی مدیران این شرکت افزود: 
همه ظرفیت هــای ممکن به منظــور بهبود روند 
خدمت رسانی در حوزه برق در پایتخت به کار گرفته 
شــده اســت. وی ادامه داد: با اجرای این طرح ها، 
شاخص های بهره برداری و ضرایب امنیت و پایداری 
شبکه برق شهر تهران به شــکل قابل ملاحظه ای 
بهبود خواهد یافت. "مدیرعامل شرکت توزیع برق 
پایتخت با اشاره به این که با تلاش های شبانه روزی 
کارکنان برق پایتخت و همکاری مردم تهران، در 
دو سال گذشــته، باوجود برخی مشکلات ناشی 
از تغییــرات اقلیمــی و افزایش مصــرف انرژی، 
شــاهد هیچ گونه اختلالی در تأمین برق موردنیاز 
هم وطنان تهرانی نبوده ایم خاطرنشــان کرد: در 
راستای اطمینان از پایداری شــبکه در تابستان 
۱۴۰3 و حفظ آرامش و آسایش هم وطنان تهرانی، 
همسو با برنامه های ابلاغی وزارت نیرو، این شرکت 
با همکاری کارشناسان و متخصصان، اقدام به تدوین 
۱۵۰ برنامه تخصصی با تمرکز بر بخش های مختلف 
فنی، مهندسی و توزیع انرژی کرده و امید می رود با 
اجرای این طرح ها و تــداوم همکاری تهرانی ها در 
تابستان پیش رو نیز شاهد هیچ گونه اختلالی در 

تأمین برق مصرفی مردم شریف پایتخت نباشیم.

راه اندازی خطوط کشــتیرانی 
میان ایران و شمال آفریقا

رئیس سازمان توسعه تجارت از راه اندازی خطوط 
کشــتیرانی میان ایران و شــمال آفریقا خبر داد. 
مهدی ضیغمی، رئیس ســازمان توسعه تجارت 
ایران امروز در حاشیه افتتاح نمایشگاه توانمندی 
صادراتی ایران در پاســخ به ســوالی در خصوص 
چگونگی نقل و انتقال پول با دیگر کشورها گفت: 
در روش های پولی و بانکی و شبه سوئیفت اتفاقات 
خوبی روی داده اســت و با نزدیک به ۱۰ کشــور 
تعاملات مستقیم مالی و از طریق ارزهای ملی انجام 
می دهیم اما به دلیل محرمانگی درباره آنها تبلیغات 
نمی کنیم. ضیغمی در ادامه گفت: با دستور رئیس 
جمهور مشوق های صادراتی به تجار پرداخت خواهد 
شد و از طرفی خطوط مستقیم دریایی و هوایی با 
کشورهای هدف راه اندازی می شود. رئیس سازمان 
توســعه تجارت ایران ادامه داد: در این نمایشگاه 
ایران توانمندی های صادراتی خود را در حوزه های 
مختلفی از جمله فولاد، خدمات، فنی مهندسی، 
ساختمان، پتروشیمی، ماشین آلات، صنایع غذایی، 
تجهیزات پزشکی، دانش بنیان و… در معرض دید 

بازدیدکنندگان داخلی و خارجی قرار می دهد.
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معاون حمــل و نقل وزیــر راه و شهرســازی از 
شناســایی ۸۸۷ نقطه پرتصــادف در جاده های 
کشور خبر داد و گفت: ۴۱۲ نقطه با منابع داخلی 
وزارت راه و شهرسازی برطرف شده و ۴۷۵ نقطه 

دیگر در اولویت برنامه های امسال قرار دارد.
ســید کمال هادیان فر با حضــور در برنامه صف 
اول شبکه خبر با اشــاره به عملکرد وزارت راه و 
شهرســازی در حوزه ایمنی راه هــا و رفع نقاط 
حادثه خیز اظهار کرد: برخــی از نقاط پر تصادف 
مربوط به گذشته است و باید توجه داشت که ۴6 
هزار کیلومتر از ۲۷۰ هزار کیلومتر راه موجود در 
کشور را راه های شریانی و برخوردار از جدا شونده 
و نیوجرسی تشکیل می دهند، اما راه های فرعی 
بسیاری با استانداردهای مخصوص خود و بدون 
برخورداری از جداشونده نیز در دست بهره برداری 
هســتند که ارتقای راه ها و تبدیل بــه دوبانده یا 

تعریض آنها نیازمند منابع مالی زیادی است.
وی افزود: در جلســاتی که با حضور مســئولان 
ســازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای و پلیس 

راهور فراجا برگزار شد، از 3۲۰۰ نقطه، بالغ بر ۸۸۷ 
نقطه پرتصادف شناسایی شده است که ۴۱۲ نقطه 
با منابع داخلی وزارت راه و شهرسازی برطرف شده 
و ۴۷۵ نقطه دیگر در اولویت برنامه های امســال 

قرار دارد.
هادیان فر ادامــه داد: دولت بــرای برنامه هفتم 
توســعه 3 هزار میلیارد تومان برای تسریع رفع 
نقاط پر تصادف پیشنهاد کرده بود که مورد قبول 
مجلس قرار گرفت اما در برخی بخش ها ابهامات 
مختصری برای نمایندگان به وجــود آمد که در 
جلسات برگزار شــده این موارد روشن شد و امید 

است در چند روز آینده به تصویب برسد.
معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرســازی با بیان 
اینکه 6۰ درصد تصادفات در 3۰ کیلومتر ورودی 
شــهرها رخ می دهد، گفــت: این آمــار به رفتار 
رانندگی از جاده به بزرگراه درون شــهری بر می 
گردد و بی توجهی به کاهش سرعت یا خستگی 
و خواب آلودگی بر آن تاثیر دارد. از این رو وظایف 
مربوط به رفع مشکلات حریم جاده و حریم شهر 

به استانداران محول شده است تا نسبت آن اقدام 
کنند.

وی با اشاره به اهمیت برگزاری مستمر کمیسیون 
ایمنی ترافیک و شورای عالی ترافیک تصریح کرد: 
برگزاری جلسات کمیسیون ایمنی راه ها با حضور 
دستگاه های عضو بسیار تاثیرگذار است. به طور 
مثال در جلسه گذشته کمیســیون ایمنی راه ها 
طرح کاهش ۱۰ درصدی تصادفات ســالانه ارائه 
شد و مورد تاکید وزیر راه و شهرسازی قرار گرفت.

هادیان فر در ادامه به حوزه ترانزیت و حمل و نقل 
بین المللی اشــاره کرد و گفت: با جدیت کامل به 
دنبال تکمیل شاخه ریلی کریدور شمال-جنوب 
و قطعه رشت به آستارا هستیم. وی افزود: هدف 
ما در معاونت حمل و نقل وزارت راه و شهرسازی، 
سازمان یافتگی در حوزه ترانزیت است و نیازمند 
ایجاد بستری هستیم که نقش تمامی دستگاه های 
دست اندرکار ترانزیت در آن دیده شود و صاحب 
کالا از قیمت، زمان و سطح خدمات ارائه شده در 
کریدور ترانزیتی  عبوری از ایران آســوده خاطر 

باشــد. معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی 
بر ابتکار وزیر راه و شهرســازی بــا عنوان "ایران 
راه" تاکید کــرد و گفت: باید پلتفــورم نام برده 
ایجاد شود و اســتقبال صاحبان کالا برای عبور 
بار بیــن المللی از کریدورهای عبــوری از داخل 
 ایران به عنوان مســیرهای امن، ارزان و ســریع 

جلب شود.
هادیان فر به تدابیر اندیشیده شده برای جابه جایی  
زائران  اربعین حسینی درسال جاری اشاره کرد و 
گفت: یکی از مهمترین مسائل ما اقدام برای رفع 
ناترازی ناوگان نســبت به زائرین در ایام اربعین 
اســت که طبق  پیش بینی ها امســال   بالغ بر ۴ 
میلیون زائر در این مراســم شرکت می کنند که 
در این راســتا از طرف عراقی درخواســت شده،  
خودروهای زائــران ایرانی بتواننــد با تمهیداتی 
کــه در نظــر گرفتــه شــده وارد خــاک عراق 
شــوند. همچنین ۱۵۰ میلیون یــورو به واردات 
 ۲۰۰۰ دســتگاه اتوبوس با کارکرد زیر ۵ ســال

 اختصاص داده شد.

وزیر صمــت با بیــان اینکه برای حل مشــکلات 
اقتصــادی بایــد بــر تولیــد تمرکــز کنیــم، 
گفــت: شــرکت هــای موفــق در ارزآوری و 
شــرکت هایــی کــه ارزبــری کمتــری دارند، 
 در اولویــت وزارت صمــت بــرای تامیــن ارز 

هستند.
عباس علی آبادی وزیر صنعــت، معدن و تجارت 
در نشست خبری با اشــاره به برگزاری نمایشگاه 
ایران اکســپو، اظهار کــرد: بیــش از ۲3۰۰ تاجر 
از ۱۰۰ کشــور برای حضور در این نمایشــگاه به 
ایران آمده اند. همه هدف از برگزاری این نمایشگاه 
نشــان دادن توانایی های خودمان به دنیاست و از 
طرف دیگر می خواهیم نشــان دهیم که به دنبال 
تعامل با دنیا هســتیم. همچنین به کشــورهایی 
کالا می فروشــیم که از مــا کالا بخرنــد؛ باید این 
 تــوازن را برقــرار کنیــم. باید مقاصــد صادراتی

 را اصلاح کنیم.
وی به شــعار ســال اشــاره کرد و گفت: رهبری 
چندین سال اســت که شعار ســال را با محوریت 
اقتصاد انتخاب می کنند که نشــان می دهد تا چه 
اندازه اقتصاد مهم است. محوریت اصلی شعارهای 
اقتصادی نیز تولید بوده، امسال جهش تولید مزین 
به مشــارکت مردم هم شده اســت. علی آبادی با 
بیان اینکه برای حل مشکلات اقتصادی باید روی 
تولید تمرکز کنیم، افزود: ۵ ســال است که شعار 

ســال با محوریت تولید انتخاب شــده که امسال 
 این شعار همراه با مشارکت مردم مورد تاکید قرار 

گرفته است.
وزیر صمت با تاکید بر اینکه باید کم و کاســتی ها 
را رفع کنیم، بــه برنامه های وزارت صمت اشــاره 
کرد و ادامــه داد: ما هر کاری هــم کنیم باز کامل 
نیســت زیرا جهــش تولیــد نیازمند یــک کار 
فوق العاده اســت. جلب مشــارکت مــردم هم بر 
اهمیت موضوع اضافه می کنــد.  علی آبادی اضافه 
کرد: یکی از برنامه های مهم در حــوزه تأمین ارز 
اســت؛ به گونه ای که باید به پولی دست یابیم که 
با اســتفاده از آن بتوانیم نیازهای تولید را برطرف 
 کنیم. بنابراین باید صادرات توسعه یابد تا این پول 

به دست آید.
وزیر صمت ادامه داد: در همین راستا، شرکت هایی 
در اولویت تأمین ارز هســتند که ارزآورتر باشــند 
و ارز را به داخل کشــور برگردانند. این سیاســت 
وزارت صمت مبنی بــر اینکه اولویــت تأمین ارز 
به شــرکت هایی اســت که در ارزآوری موفق ترند 
و ارزبــری کمتری دارنــد و کالا را با ریــال تولید 
می کنند. از امکانــات و ابزارهایی کــه در اختیار 
 وزارت صمــت اســت در موضــوع تأمیــن ارز

 استفاده می کنیم.
وی گفــت: همچنین تأمیــن مالی ریالــی برای 
شرکت هایی در اولویت اســت که به تحقق شعار 

سال کمک کنند؛ یعنی شرکت هایی که هم ارزش 
افزوده بیشتری ایجاد و از محل منابع انسانی خلق 
ثروت می کننــد و هم به دنبال توســعه، صادرات 
دانش بنیان هستند. علی آبادی افزود: شرکت هایی 
که با کمترین ابزار بیشــترین خلق ثروت را انجام 
می دهد بیشــتر مــورد حمایت خواهنــد بود، نه 
 شرکت هایی که با اســتفاده از یارانه و… به دنبال 

صادرات باشند.
وزیر صمت بــه قاچــاق کالاهای مشــابه داخل 
اشــاره کرد و گفت: امــروز کالاهایــی که داخل 
کشور تولید می شــود با کیفیت بســیار پایین تر 
و بــدون پرداخت حقــوق و عوارض بــه صورت 
قاچــاق وارد کشــور می شــود. متأســفانه تــا 
امروز هم بــا بهانه های مختلفــی همچون توجه 
 بــه مرزنشــینان به ایــن موضــوع دامــن زده 

شده است.
وی در ادامــه تاکیــد کــرد: نباید هیــچ خطایی 
داشته باشیم؛ متأســفانه در حال حاضر بسیاری 
از اخباری که منتشر می شــود به نفع مردم نیست 
بلکه منافع بخشــی از حوزه هــا را تأمین می کند. 
علی آبــادی تصریــح کــرد: بنــده در انتصاباتم 
جناحی فکر نمی کنم و اگر کســی توانمند باشــد 
زیر پایش را جارو می کنم تــا بتواند بدود. ما وقتی 
 برای خطا نداریم و از افــراد امتحان پس داده بهره 

خواهیم برد.

وزیر صمت با اشاره به کســری انرژی گفت: قطعاً 
مردم حاضرند برای تسهیل تولید و برداشتن موانع 
تولید نســبت به صرفه جویی در مصــرف انرژی 
همراهی کننــد. هیچ راهی جز جهــش در تولید 
نداریم در این صورت می توانیــم رفاه اجتماعی را 
توســعه دهیم. باید اولویت انرژی و آب را به تولید 
دهیم؛ به عنــوان نمونه بــالای ۵۰ درصد از جی 
دی پی استان از محل صنعت اســت اما کمترین 
امکانات را بــه صنعــت داده ایم. در بســیاری از 
 اســتان ها هنوز هندوانه و خیار می کاریم در حالی 

که آب نداریم.
وی در ادامه به بازار آفریقا اشاره کرد و با بیان اینکه 
ما آفریقا را برای آفریقا می خواهیم نه برای خودمان، 
گفت: آفریقا اقیانوس فرصت هاســت. نرخ رشد در 
اجرا پروژه ها بیشــتر از باقی کشورهاست بنابراین 
شرکت های فنی و مهندســی ایرانی می توانند در 
این قاره حضور یابند. همچنین در بخش کشاورزی 
و تکنولوژی در این حــوزه نیز ظرفیت های زیادی 
در آفریقا برای شرکت های ایرانی وجود دارد. علی 
آبادی افزود: نباید به آفریقا با نگاه غربی ها بنگریم. 
باید در آفریقا سرمایه گذاری کنیم که هم برای آن 
قاره و هم برای ایران ارزش افزوده دارد. می توانیم 
با این اقدامات در آفریقا اشتغال زایی هم کنیم که 
موجب می شود طرف آفریقایی به ما اعتماد کند و 

روابط دوستی پایدار بماند.

شرکت 4 میلیون زائر در مراسم اربعین 

حوزه ترانزیت ساماندهی می شود 

وزیر صمت:

کالاهای مشابه داخل به صورت قاچاق وارد می شود

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

رئیس انجمن ملی خرما گفت: بنابر آمار سال گذشته ۳۰۰ هزارتن 
خرما به ارزش ۴۰۰ میلیون دلار به بازارهای هدف صادر شده است. 
محسن رشید فرخی گفت: بنابر آمار سال گذشته یک میلیون و ۳۰۰ 
هزارتن خرما تولید شد که ۲۵۰ تا ۳۰۰ هزارتن از این میزان به ارزش 

۴۰۰ میلیون دلار به بازارهای هدف صادر شد.
او متوسط تولید سالانه خرما در کشور را یک میلیون و ۳۰۰ تا یک 
میلیون و ۴۰۰ هزارتن اعلام کرد و افزود: پتانسیل تولید یک میلیون 

و ۵۰۰ تا یک میلیون و ۶۰۰ هزارتن خرما هم در کشور وجود دارد، اما 
به دلیل کشاورزی خرده مالکی و سنتی در باغات قدیمی، میزان فعلی 
تولید هم مطلوب است. رشید فرخی ادامه داد: با افزایش بهره وری 
در واحد سطح می توان ارزآوری و درآمد کشاورزان را ارتقا داد، اما به 
هیچ عنوان به دنبال افزایش سطح زیرکشت باغات نیستیم چراکه با 
توسعه باغات این احتمال وجود دارد که داستان پسته و خشکیدگی 

برخی باغات برای نخیلات تکرار شود.

رئیس انجمن ملی خرما با بیان اینکه دومین تولیدکننده خرما در 
دنیا هستیم، گفت:  بنابر آمار در بحث صادرات رتبه چهارم و پنجم 
در دنیا را دارا هستیم که براین اساس با اعمال سیاست های حمایتی 
و سیاست گذاری های مناسب مبنی بر اجتناب از اتخاذ تصمیمات 
خلق الســاعه و مدیریت های جزیره ای ظرف مدت زمان ۵ ســال 
 می توان میزان ارزآوری را با افزایش ۲ برابری به ۸۰۰ میلیون دلار 

رساند.

مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران گفت: بنابر آمــار از ابتدای فصل 
برداشت بیش از ۶۰۰ هزارتن گندم از کشاورزان خریداری شده که 

نسبت سال قبل ۳۰ تا ۴۰ درصد افزایش داشته است.
علیقلی ایمانی در گفت و گو با باشگاه خبرنگاران جوان، گفت: بنابر 
آمار از ابتدای فصل برداشــت تاکنون بیــش از ۶۰۰ هزارتن گندم 
با ارزش بالای ۱۰ همت از گندمکاران خریداری شــده که به دلیل 
افزایش دما و شرایط بارندگی، رشد فیزیولوژی گیاه بالا رفته است که 
این امر در کنار افزایش عملکرد در واحد سطح موجب شده تا میزان 

خرید نسبت به سال قبل ۳۰ تا ۴۰ درصد رشد یابد.
به گفته او، علی رغم گذشــت یک ماه از فصل برداشت، هنوز ریالی 
بابت مطالبات به حســاب گندمکاران واریز نشــده است و کماکان 
افق روشــنی پیش رو نیســت. ایمانی ادامه داد: تاخیر در پرداخت 
مطالبات منجر به دلســردی و نگرانی گندمکاران و ورود دلالان به 

عرصه خرید شــده اســت که انتظار می رود ردیف اعتباری که در 
 بودجه دیده شده به نقدینگی تبدیل شــود و در اختیار کشاورزان 

قرار بگیرد.
مدیرعامل بنیاد ملی گندمکاران با بیان اینکه به پیک برداشت گندم 
رسیده ایم، افزود: هم اکنون برداشت گندم از استان های سیستان 
و بلوچستان، بوشــهر، هرمزگان، جنوب کرمان، خوزستان و ایلام 
در حال انجام اســت، از این رو دولت باید به فکر تامین منابع باشد 
تا همانند سال گذشــته مطالبات کشــاورزان با تاخیر ۴ تا ۵ ماهه 

پرداخت نشود.
به گفته او، با توجه به شرایط اقلیمی و بارش های پیش رو برآورد می 
شود که تولید گندم به بالای ۱۳ تا ۱۳.۵ میلیون تن و خرید تضمینی 

به ۱۱ میلیون تن برسد.
این مقام مســئول با تاکید بر اصلاح قیمــت خرید تضمینی گندم 

گفت: بنابر مصوبه شورا در ۲۲ شهریور نرخ هرکیلو گندم ۱۹ هزار 
و ۵۰۰ تومان تعیین شد که کشــاورزان به امید آن اقدام به کشت 
کردند، درحالیکه بعد از گذشــت بیش از ۴ ماه از آغاز سال زراعی 
وزیر جهاد نرخ را ۱۷ هزار و ۵۰۰ تومان ابلاغ کــرد. از این رو بنیاد 
ملی گندمکاران طی نامه ای به رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس 
خواســتار اصلاح قیمت یا تغییر نرخ در قالب جایزه تحویل است تا 

گندم تولیدی به هدر نرود.
او گفت: با توجه به آنکه ۲ نفز از اعضای کمیسیون کشاورزی به عنوان 
ناظر در جلسه شورا حضور دارند و رئیس کمیسیون کشاورزی هم 
نرخ ۱۹ هزارو ۵۰۰ تومان را قبل از ابلاغ نرخ توســط وزیر جهاد در 
رسانه ها اعلام کردند، لذا انتظار می رود که به عنوان بخش نظارتی 
به این موضوع ورود کنند و هرچه ســریع تر مشکل گندمکاران را 

مرتفع نمایند.

قائم مقام وزیر جهاد کشــاورزی از صادرات ۱۳۰ هزار تن تخم مرغ 
در سال گذشته به کشورهای همســایه و واردات ۲۰۰۰ تن گوشت 
گرم گوسفندی از دو کشــور افریقایی خبر داد. علیرضا پیمان پاک، 
قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی در امور تجارت و تنظیم بازار از مازاد 
عرضه بر تقاضای مــرغ در بازار گفت و توضیح داد: از ابتدای ســال 
گذشته بازار مرغ کشــور مبتلا به نوســاناتی بود و دلیل اصلی بروز 
این نوســانات نیز به کمبود نهاده برمی گشت، بنابراین وزارت جهاد 
کشاورزی بر تامین نهاده متمرکز شد. وی افزود: با برنامه ریزی های 
صورت گرفته، همکاری شرکت هایی مانند پشتیبانی امور دام با تهاتر 
و تلاش برای ایجاد رقابت و جلوگیری از انحصار شرایط واردات حجم 
چشمگیری ذرت و کنجاله سویا فراهم آمد تا جایی که در حال حاضر 
ذرت با قیمتــی ۲۰درصد پایین تر از نرخ مصوب بــه مرغداران و به 
صورت مدت دار عرضه می شود، در نتیجه دیگر مرغدار مجبور نیست 
نهاده را از بازار آزاد تامین کند؛ مجموع این اتفاقات به عرضه کافی و 
متناسب با تقاضای مرغ انجامید و در روزهای پایانی سال گذشته با 
وجود همزمانی نوروز و ماه رمضان چالشی در تامین مرغ و تخم مرغ 

وجود نداشت.
پیمان پاک ادامه داد: تا پایان مرداد ماه سال جاری مشکلی در تامین 
نهاده های دام و طیور در کشور وجود نخواهد داشت و برای رفع نیاز 
تا آن تاریخ کنجاله ذرت و سویا تامین شده است. در تلاش هستیم 

برای تقاضای نیمه دوم سال نیز نهاده موردنیاز کشور را تامین کنیم.

قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی در امور تجارت و تنظیم بازار اظهار کرد: 
اکنون در فصل گرم سال قرار داریم و به همین دلیل عرضه مرغ و تخم 
مرغ بر تقاضای آن پیشی گرفته است چون مطابق معمول روزهای 
گرم سال مصرف این اقلام کاهش پیدا کرده که در این شرایط اولویت 
وزارت جهاد کشاورزی بر اینست که مازاد مرغ را شرکت پشتیبانی 
امور دام با قیمت مصــوب خریداری و ذخیره بکند کــه بنا بر اعلام 
شرکت پشتیبانی امور دام ذخیره مرغ منجمد کشور به ۵۵ هزار تن 
رسیده است. وی اضافه کرد: با وجود مازاد عرضه مرغ برای صادرات 
این محصول برنامه ریزی شده البته بدون اینکه به بازار داخلی لطمه ای 
وارد شود و در واقع بنا داریم همان رویه ای که سال گذشته در صادرات 
تخم مرغ اتفاق افتاد امسال در صادرات مرغ هم انجام شود. در سال 

گذشته حدود ۱۳۰ هزار تن تخم مرغ صادر شد.
پیمان پاک درباره مقاصد صادرات مرغ ایران توضیح داد: صادرات مرغ در 
نقطه شروع قرار دارد و فعلا تنها به مقصد عراق صورت می گیرد؛ در حال 
حاضر تخم مرغ ایران به عمان، قطر، امارات، عراق و افغانستان صادر می شود 
و مذاکراتی هم با روسیه و پاکستان صورت گرفته است؛ در همین راستا برای 
صادرات مرغ نیز در تکاپو برای شناسایی بازارها هستیم. وی افزود: عراق 
همواره برای محصولات پروتئینی ایران یک بازار سنتی بوده و اگر موضوعاتی 
مانند کیفیت، اندازه و بسته بندی در صادرات رعایت شود کشورهای یادشده 

می تواند مقصد صادراتی برای مرغ منجمد ایرانی هم باشند.
قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی در امور تجارت و تنظیم بازار در ادامه به 

واردات گوشت گرم گوسفند از افریقا پرداخت و گفت: از سال گذشته 
و پس از سفر رئیس جمهور به افریقا واردات گوشت دام سبک از این 
قاره به کشور ما آغاز شد و از حدود ۹ ماه پیش تاکنون حدود ۲۰۰۰ تن 
گوشت گرم از این قاره وارد شده است؛ واردات از کنیا همچنان ادامه 
دارد و از اوایل زمستان افریقای جنوبی هم به صورت ازمایشی در خط 
واردات گوشت گوسفند به ایران قرار گرفت و واردات از این مبدا نیز 

همچنان برقرار است.
وی افزود: این موضوع که مبادی واردات گوشــت گرم گوســفندی 
از این دو کشــور به دیگر کشــورهای افریقایی نیز توسعه پیدا کند 
بستگی زیادی به نظر سازمان دامپزشکی کشور دارد. افریقا قاره ای 
دام خیز است اما سازمان دامپزشکی در زمینه مبادی وارداتی بسیار 
سختگیرانه عمل می کند. حدود ۱۵ کشور افریقایی برای صادرات دام 
به ایران آمادگی دارند اما براساس پروتکل های سازمان دامپزشکی 
تنها دو کشور یادشده برای ورود گوشت گرم گوسفند به ایران تایید 
شــده اند. پیمان پاک تصریح کرد: واردات گوشت گرم گوسفندی از 
کنیا و افریقای جنوبی تا پایان امســال ادامه دارد و ارز ترجیحی هم 
به آن تعلق می گیرد و علاوه بر آن ارز مورد نیاز برای واردات گوشت 
منجمد گوسفند هم از محل تالار دوم تامین می شود. وی در نهایت 
یادآور شد: گوشت گوساله نیز همچنان به صورت منجمد از پاکستان 
و روسیه وارد می شود و واردات گوشت قرمز گرم از برزیل هم به میزان 

محدود انجام می شود.

واردات ۲ هزار تن گوشت گوسفندی از افریقا
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اسد کرمی، رئیس اتحادیه صنف نمایشگاه داران 
و فروشندگان خودرو تهران، گفت: اقداماتی برای 
شناسایی دفاتر غیرمجاز خرید و فروش خودرو 
آغاز شده که در صورت شناســایی این واحدها 

پلمب می شوند.
رئیــس اتحادیــه صنــف نمایشــگاه داران و 
فروشــندگان خودرو تهــران در خصوص دفاتر 
غیر مجاز خرید و فروش خودرو، گفت: با توجه به 
فعالیت غیر مجاز دفاتر خرید و فروش خودرو و 
کلاهبرداری هایی که توسط برخی دارندگان این 
دفاتر انجام می شــود مردم برای خرید و فروش 
خودرو و بــرای اینکه به دام ایــن کلاهبرداران 
گرفتار نشــوند حتما به واحدهای مجاز دارنده 

پروانه کسب مراجعه کنند.
کرمی اظهار داشت: خرید و فروش خودرو باید 
در واحدهای صنفی مجاز دارای پروانه کسب و 
دارای نمایشگاه انجام شــود لذا کلاهبرداری ها 
معمولا در دفاتری که در برخی از نقاط شهر و در 
طبقات پاساژها فعالیت می کنند و نمایشگاهی 
نیز برای عرضه خودرو ندارند صورت می گیرد و 
مراجعه کنندگان به این واحدها با مشکل مواجه 

می شوند.
وی افزود: دارندگان این دفاتر در فضای مجازی 
آگهی فروش می دهند و مشــتری را جذب می 

کنند ســپس در این دفاتر غیر مجــاز مبلغی را 
به عنوان پیش پرداخت دریافــت می کنند. اما 
مشتری در مراجعات بعدی با عدم حضور آن فرد 
که خود را نمایشگاه دار معرفی کرده مواجه می 

شوند و کسی هم پاسخگو نیست.
وی بیان: پلیس فتا اقداماتی را برای شناســایی 
این افراد در فضای مجازی انجام داده و اتحادیه 
صنف نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو نیز 
با همکاری نیــروی انتظامــی اقداماتی را برای 
شناسایی این واحدها و دفاتر غیر مجاز انجام داده 
است. اسدی اظهار داشــت: شناسایی این دفاتر 
زمان بر اســت لذا منطقه به منطقه این واحدها 
را شناســایی و در صورتی که فعالیت آنها منعی 
نداشته باشد و اعتبار لازم را داشته باشند به آنها 
مجوز برای ادامه فعالیت داده می شــود در غیر 
اینصورت آن واحد را پلمب و از ادامه فعالیت آن 

جلوگیری می کنیم.
رئیس اتحادیه صنف فروشــندگان و نمایشگاه 
داران خودرو تهران، اظهار داشــت: مردم جهت 
اطلاع از واحدهــای صنفی مجــاز می توانند با 
اتحادیــه تمــاس بگیرند ضمن اینکــه بزودی 
فهرســت واحدهــای مجــاز نمایشــگاه های 
 خــودرو تهیــه و بــر روی ســایت اتحادیــه

 بار گذاری می شود.

وزیر راه و شهرسازی از انعقاد پیوند خواهر خواندگی 
میان دو بندر مهم ایران و کوبا خبر داد و گفت:در این 
مذاکرات، همتای کوبایی برای تعمیرات هواپیماهای 

خود توسط مهندسان ایرانی درخواست  داده است.
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی جمهوری 
اسلامی و ادواردو رودریگز داویلا وزیر حمل و نقل 
جمهوری کوبا با حضور هیأت همراه دو کشور دیدار و 
گفت وگو کردند که وزیر راه و شهرسازی ایران با اشاره 
به برگزاری این نشست، گفت: امروز با وزیر حمل و 
نقل کوبا، راجع به موضوعات اصلی دریایی و هوایی 
مورد مذاکره قرار گرفت که طرف کوبایی در حوزه 
حمل و نقل ریلی با شرکت واگن پارس قراردادی در 
زمینه خرید قطعات و تعمیرات واگن های این کشور 

منعقد کرده است.
وزیر راه و شهرســازی جمهوری اســلامی ایران با 
اشاره به چندین درخواســت وزیر حمل و نقل کوبا 
در حوزه حمل و نقــل دریایی، گفت: طرف کوبایی 
برای صادرات محصولات و جابه جایی بارهای خود 

درخواست اســتفاده از ظرفیت بنادر و کشتیرانی 
جمهوری اسلامی ایران را داشت که مورد موافقت 
قرار گرفت و مقرر شــد از ظرفیت بنادر کشورمان 

بازدید داشته باشند.
وی ادامه داد: همچنیــن در ادامه این مذاکره مقرر 
شــد، پیوند خواهر خواندگی میــان دو بندر مهم 
کشورهای ایران و کوبا منعقد شود تا فعالین اقتصادی 
و شــرکت های حمل و نقل دریایی کوبا بتوانند از 
تسهیلات بندری ایران بهره مند شوند؛ البته ظرفیت 
حمل و نقل دریایی دو کشور از طریق دریا و اقیانوس، 
در زمینــه جابه جایی کالاهــای کوبایی به مقاصد 
شــمالی از طریق بنادر ایران فرصت بسیار خوبی 

خواهد بود.
بذرپاش با اشاره به درخواست های همتای کوبایی 
برای استفاده از ظرفیت مهندســی ایران در حوزه 
تعمیرات هواپیما، گفت: مقرر شد، نیازمندی های 
ایشان در این زمینه از طریق سفارت کوبا در تهران به 

وزارت راه و شهرسازی منتقل شود.

اکبر شاهرخی، رئیس اتحادیه صنف فروشندگان 
گل و گیاه تهران گفت: قیمت گل گران نیســت 
و به صورت کلی گل در دسته کالاهای گران به 
حساب نمی آید. پروســه تولید گل گران شده 
است و نمی توان این اتفاق را پای افزایش قیمت 

گل حساب کرد.
بازار گل و گیاه تحت عوامل مختلفی دچار تغییر 
و نوســان قیمت می شــود. بهار و فروردین ماه 
همیشه با افزایش تقاضا در بازار گل و گیاه روبرو 
هستیم و مردم اغلب در این ماه تمایل بیشتری 
به خرید گل های بهاری دارنــد؛ اما هر چقدر از 
فروردین ماه دور می شــویم، رونق در بازار گل 
و گیاه کمتر می شــود. البته فــروش گل های 
مناسبتی همیشه رایج اســت و به دلیل نزدیک 
شدن به ماه های محرم و صفر و همچنین رشد 
مراسم های عروسی بین خانواده ها، تقاضا برای 

خرید گل بیشتر می شود.
درهمین رابطه در گفتگویی با اکبر شــاهرخی، 
رئیس اتحادیه صنف فروشــندگان گل و گیاه 
تهران، به بررســی عوامل مؤثر بــر قیمت گل و 
همچنین تولید گل پرداخته شــده که در ادامه 
می خوانیم. اکبر شاهرخی، رئیس اتحادیه صنف 
فروشــندگان گل و گیاه تهــران گفت: در حال 
حاضر از نظر تولید گل و گیاه در کشور هیچ گونه 
کمبودی در کشور نداریم و حتی از نظر تولیدی 
در شرایطی قرار داریم که اگر صادرات هم امکان 
پذیر باشد، منابع ما در این زمینه کفایت لازم را 
دارد. تولید به اندازه ای است که تولیدکنندگان 

فقط در حال جستجو برای خریدار گل هستند.
شاهرخی درباره وضعیت قیمت گل افزود: قیمت 
گل گران نیست و کلا گل در دسته کالاهای گران 
به حساب نمی آید. پروسه تولید گل گران شده 
است. هزینه نیروی کار و اســتخدام کارگر زیاد 
است، قیمت اجاره مغازه به شدت بالا رفته است و 
همچنین قیمت متعلقات گل زیاد شده است. در 
سال جدید کارگر و نیروی کار متناسب با قانون 
جدید کار حقوق دریافت می کنند و این افزایش 
هزینه در پروسه تولید به حساب می آید. حتی در 
زمینه هزینه ناهار کارگر، غذایی که سال گذشته 
به فرض ۱۵۰ هزار تومان تمام می شــد، امسال 
باید ۲۵۰ هزار تومان بابــت آن هزینه پرداخت 
کرد. همه این عوامل دست به دست هم می دهد 

و هزینه های مربوط به خط تولید را بالا می برد.
رئیس اتحادیه صنف فروشــندگان گل و گیاه 
تهران خاطرنشان کرد: قیمت لوازم تزئینی مربوط 
به گل بالا رفته است. قیمت لوازمی مثل روبان، 

کاغذ، سیم، سبد گل و تشکیلات مربوط به گل 
آرایی به شدت بالا رفته اســت و در نتیجه فقط 
قیمت گل افزایش پیدا نکرده است. قیمت گل 
آنطور که باید تغییری نداشته است به این دلیل 
که گل یک محصول خراب شدنی است و بیش از 
۵ روز دوام ندارد. در حال حاضر یک کارگر تزئین 
کار در گل فروشــی حــدود ۳۰ میلیون تومان 
دستمزد می گیرد و در کنار آن اگر باقی هزینه ها 
را هم مد نظر بگیریم، مخارج فعالیت در یک گل 

فروشی بسیار سرسام آور می شود.
شاهرخی تاکید کرد: از دیگر مواردی که در بخش 
تولید با صعودی شدن هزینه ها روبرو هستیم و 
به حوزه گل و گیاه مرتبط است، افزایش قیمت 
در بخش کود و سم است. همچنین هزینه ها در 
بخش انرژی و تامین سوخت نیز بالا رفته است. 
از طرفی دیگر هزینــه در بخش حمل و نقل نیز 
صعودی شده اســت. قیمت گل نسبت به تورم 
افزایش قیمت پیدا نکرده اســت. اگر قرار باشد 
قیمت گل نیز همســو با تورم بالا برود، مردم به 
همین اندازه هم قدرت خریدشان را در زمینه گل 

از دست خواهند داد.
رئیس اتحادیه صنف فروشــندگان گل و گیاه 
تهران گفت: قیمــت گل به دو عامل بســتگی 
دارد. برخی گل های شــاخه ای را بدون تزئین 
و برای منزل خود خریــداری می کنند و برخی 
به مناســبت های مختلف و تزئین شــده اقدام 
به خرید گل مــی کنند. گل های تزئین شــده 
نسبت به شــاخه گل های ســاده گران تر تمام 
می شــود و دلیل آن هم گرانی اقــلام تزئینی 
در گل فروشی ها اســت. در مجموع نمی توان 
قیمت ثابتی را برای گل اعلام کرد و قیمت گل 
معمولا به روز محاســبه شده و با توجه به عرضه 
و تقاضا تغییر پیدا می کنــد. هر چقدر تقاضا در 
بازار بالا برود، قیمت گل نیــز بالاتر می رود. در 
مجموع شرایط قیمت در بازار گل در حال حاضر، 
 نسبت به عید و قبل از آن متعادل تر شده است و 

کاهش یافته است.
گل رز هلندی قرمز شــاخه ای ۸۰ هزار تومان، 
گل آلسترومریا سفید شاخه ای ۳۰ هزار تومان، 
گل  آفتابگردان شاخه ای ۱۰۰ هزار تومان، گل 
ورونیکا سفید و صورتی هر کدام بسته ای ۲۰۰ 
هزار تومان، گل داوودی ســفید بسته ای ۱۰۰ 
هزار تومان، گل ورونیکا بنفش بســته ای ۲۰۰ 
هزار تومان، گل لیلیوم شاخه ای ۶۰ هزار تومان 
و شاخه گل رز مینیاتوری گلبهی بسته ای ۲۵۰ 

هزار تومان به فروش می رسد.

شــرکت  مدیرعامــل 
شهرک های صنعتی تهران 
از صــادرات ۱۶۲ میلیون 
و ۴۶۰ یورویی واحدهای 
صنعتی کوچک صادراتی 
مستقر در شهرک ها و نواحی صنعتی تهران در سال 
گذشته خبر داد. سعید صادقی در گفت وگو با ایرنا 
اظهار داشــت: میزان صادرات واحدهای صنعتی 
کوچک صادراتی استان که در شهرک ها و نواحی 
صنعتی مستقر هستند در ســال ۱۴۰۱ نیز ۱۶۴ 

میلیون و ۶۴۶ یورو بوده است.
وی همچنین از سرمایه گذاری ۲.۷ میلیون یورویی 
ســرمایه گذاران خارجی در شــهرک ها و نواحی 
صنعتی تهران طی سال گذشــته خبر داد و گفت: 
تعداد اشتغال ایجاد شــده از جذب سرمایه گذاری 
خارجی در ســال گذشــته ۱۵ نفر بوده اســت. 
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی تهران ادامه 

داد: کنسرسیوم های صادراتی و مستقر در شهرک ها 
و نواحی صنعتی تهران نیز ســال گذشــته هفت 

میلیون و ۴۴۰ یورو صادرات داشته اند.
صادقی اضافــه کرد: تعــداد برنامه های توســعه 
بازار طی ســال گذشــته ۱۰ مــورد و همچنین 
کنسرسیوم های صادراتی ایجاد شده دو کنسرسیوم 
بوده اســت. وی همچنین تصریح کرد: طی سال 
گذشته ۶ مورد مطالعات امکان سنجی طرح های 
جذب سرمایه گذاری خارجی در شهرک ها و نواحی 
صنعتی تهران انجام شده است و در راستای توسعه 
بازار واحدهــای صنعتی ۲۴ اســتاندارد داخلی و 

خارجی اخذ شده است.
هرند به عقیده فعالان اقتصــادی صاحبان صنایع 
کوچک و متوســط در بازاریابي و صــادرات داراي 
ضعف هستند و شــناخت کافي ندارند. بنابراین، 
بایــد در قالب شــرکت هاي مدیریت صــادرات و 
کنسرسیوم ها به صادرات بپردازند. فروش مشترک 
صنایع کوچک و متوسط در توســعه فروش آنها و 

تکمیل سبد محصولات نقش مهم و اساسي دارد. 

مي توان در قالب کنسرسیوم ها و شبکه هاي فروش 
به تکمیل ظرفیت پرداخت تــا بتوانیم این نقایص 
را برطرف کــرد زیرا صنایع کوچک و متوســط از 
نظر ظرفیت و تنوع محصول، ســبد کاملي ندارند 
و در بازارهاي صادراتي آســیب پذیر مي شوند در 
صورتي که در کنسرسیوم ها و شرکت هاي مدیریت 
صادرات مي توانند کنــار هم قرار گرفته و ســبد 
محصولات خود را کامل کنند، به طوري که رسوخ 
در بازار، بازارسازي، شرکت در نمایشگاه ها، تکمیل 
ســبد محصولات در فروش با بهره گیــري از توان 

کنسرسیوم ها هدف گذاري شده است. 
درست اســت که تحریم هاي آمریکا ممکن است 
مشــکلاتي را براي واحدهاي تولیدي کشور ایجاد 
کند، امــا مهمترین مشــکل مــا خودتحریمي و 
سوءمدیریت است که مشکل تحریم ها را مضاعف 
مي کند. اگر کیفیت تولیدات بنگاه هاي ما به حدي 
برســد که بتوانند صادرات محور شوند، با بازاریابي 
درست مي توان امیدوار بود که تاثیر تحریم ها در این 

بخش از اقتصاد به کمترین میزان برسد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

سرمایه گذاری خارجی در شهرک های صنعتی افزایش یافت

رونق صادرات صنایع کوچک
شناساییوپلمبدفاترخریدوفروشغیرمجازخودرو

انعقادپیوندخواهرخواندگیمیاندوبندرایرانوکوبا

هزینهتولیدگلسرسامآوراست

ضرورت حمایت از صنایع کوچک و متوسط 
مسعود دانشمند، اقتصاددان

در اکثر کشــورها صنایع کوچک و متوسط نقش 
مهم و کارآمدی در توسعه اشتغال و همچنین رونق 
تولید دارند. بنابراین دولت باید برای عبور از رکود 
اقتصادی به سمت حمایت بیشتر از این واحدها گام 
بردارد. هدف سیاست های اقتصادی باید از رونق 
تولید باشــد و روش های متعددی برای تحریک 
تقاضا وجود دارد. اگر صنایع کوچک و متوســط، 
حمایت مالی و تأمین نقدینگی شوند می توانند به 

توسعه تولید صنایع بزرگ هم کمک کنند.
فعالیت های اقتصادی و تولیدی واحد های کوچک 
و متوســط از اهمیت بالایی در اقتصاد کشورهای 
مختلف برخوردار است. بنگاه های اقتصادی کوچک و 
متوسط در اقتصاد کشورها آن چنان از اهمیت بالایی 
برخوردار هستند که در برخی از کشورها مانند ژاپن 
بانکهای خاص، دانشگاه و سایر ارگانهای ستادی و 

اجرایی مربوطه در اختیار آنها قرار می دهد. 
اما از ســوی دیگر واحد های کوچک و متوسط به 
عنوان فعالان صف اول اقتصاد کشــورها از میزان 
آسیب پذیری بالایی هم برخودار هستند. در شرایط 
بحران اقتصادی اولین طوفان های جدی بنیان و 
ریشه این گروه را به لرزه در می آورد و متاسفانه به 
دلیل خرد و کوچک بودن این شرکت ها تصمیم ها 
کلان اقتصادی کمتر آنها را مورد حمایت قرار می 
دهد. به عنوان مثال در شرایط سخت اقتصادی از 
واحد های بزرگ تولیــدی مانند تولیدکنندگان 
خودرو، واحدهای تولید صنایع پتروشیمی، فولادی 
و نظیرآنها حمایت های فراوانی بر مبنای تصمیمات 

دولتی صورت می گیرد.
امروز چرخه نقدینگی در اقتصاد درســت اتفاق 
نمی افتد. به این معنا که باید درآمدهای دولت از 
محل فعالیت های اقتصادی جاری هزینه های خود 

را تامین کند.
با ورود میزان پولی که در دســت مردم است، به 
فعالیت تولیدی، در کنار اشتغال زایی و ایجاد درآمد، 
بخشی از آن سهم دولت خواهد شد که در پوشش 
مالیات، عوارض، دارایــی و... دریافت و در اختیار 
دولت قرار می گیرد. دولت از این پول به کارمندان 
حقوق می دهد و آنها با هزینه کرد آن در مسائلی 
چون اجاره مسکن، خرید روزانه، پرداخت پول آب و 
برق و... این پول را از طریق نظام بانکی کشور دوباره 

به چرخه تولید بازمی گردانند.
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فناوری و 
اطلاعات

پمپ بنزین ابوظبی رباتیک شد
شــرکت ملی نفت ابوظبی یک بازوی رباتیک طراحی کرده که باک خودرو را در 
پمپ بنزین ظرف چند ثانیه پر می کند. این بازوی رباتیک در باک را باز می کند 
و فرایند سوختگیری را به دقت و آسانی انجام می دهد. ربات مذکور نه تنها باک 
خودرو را پر می کند، بلکه با کمک یک اپلیکیشن در وقت کاربر نیز صرفه جوی می 
کند. این اپ تضمین می کند فرد مقدار دقیق سوخت مورد نیاز برای سفرش را 
دریافت کند. 2 ماه قبل شرکت مذکور از برنامه پایلوت ربات سوختگیری خبر داده 
بود. البته توسعه این ابزار یک سال طول کشید. ربات مذکور طوری توسعه یافته تا 
نه تنها حافظ محیط زیست باشد، بلکه خطر بیرون ریختن سوخت نیز کاهش یابد.

هنگامیکه افراد به یکی از ایستگاه های ADNOC می رسند، می توانند نوع سوخت 
را انتخاب و روی یک نمایشگر لمسی یا اپلیکیشن موبایل ضربه بزنند. در مرحله بعد 
بازوی رباتیک با یک نازل متناسب و حسگرهایی که تضمین می کند نازل هنگام 
سوختگیری به طور صحیح قرار گرفته است، فرایند سوختگیری را انجام می دهند.

دوربین ها و حسگرهای مختلف فرایند سوختگیری را رصد می کنند و همزمان 
تضمین می شود همه فعالیت ها به طور ایمن و متناسب انجام شود. پس از پایان 
یافتن سوختگیری، بازوی رباتیک نازل را عقب می کشد و فرد می تواند محل را 
ترک کند. کارمند رباتیک پمپ بنزین بخشــی از استراتژی 5 ساله شرکت برای 

تضمین آن است که خودروها بهتر سوختگیری کنند.

ایجاد زیرساخت های پردازشی و پایگاه  های بزرگ داده 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور از پیگیری جدی رئیس 
جمهور، معاونت علمی و مرکز هوش مصنوعــی برای ارتقای جایگاه و رتبه ایران 

در این حوزه خبر داد.
به گزارش مرکــز ارتباطات و اطلاع رســانی معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهوری، روح الله دهقانی در حاشیه نشست هیئت دولت و در 
جمع خبرنگاران با اشاره به برنامه جدی دولت برای توسعه فناوری هوش مصنوعی 
گفت: با حمایت و پیگیری جدی شخص رئیس جمهوری، معاونت علمی و مرکز 
ملی هوش مصنوعی در سال جاری شاهد ارتقای جایگاه، کاربردهای و رتبه ایران 

در هوش مصنوعی خواهیم بود و سرعت این توسعه افزایش می یابد.
وی با اشاره به برنامه ریزی برای کاربردی ســازی مقالات علمی و پتنت های این 
حوزه افزود: رتبه تولید علم عموماً به تعداد مقالات علمی و ضریب تأثیر آن ها ارجاع 
داده می شود. برای آن که بتوانیم تولیدات علمی و پژوهش ها را کاربردی کنیم به 
زیرساخت ها و سخت افزارهای پیشرفته، قانون گذاری یا تنظیم گری  و حمایت های 

عملی و اجرایی نیاز داریم.
دهقانی با اشــاره به راه اندازی مرکز ملی هوش مصنوعی و نقش آفرینی شورای 
راهبری فناوری هوش مصنوعی با هدف توسعه کاربردهای این فناوری به دست 
مردم عنوان کرد: ایجاد بستر و زمینه توسعه زیرساخت ها و امکانات کاربری هوش 
مصنوعی از اهداف اصلی این مرکز ملی است، به طوری که بخش خصوصی بتواند 
با استفاده از امکانات و کاربری ســخت افزارها، توسعه ابزارها و کاربردهای هوش 
مصنوعی را محقق کنــد. بخش خصوصی در این امر نقــش آفرینی خواهد کرد 
و زیرساخت های پردازشــی و پایگاه های داده ای بزرگ را فراهم می کند. داده از 
مهم ترین ابزارهایی است که کمک می کند جریان کاربردی سازی هوش مصنوعی 

در حوزه های مختلف پزشکی، ارتباطات و مالی و دیگر حوزه  ها شکل گیرد.
وی با اشاره به تمرکز جدی شخص رئیس جمهوری، معاونت علمی و مرکز ملی 
هوش مصنوعی بر توسعه و کاربردی سازی این فناوری گفت: پیش بینی می شود 
سال جاری، سال پربار از نظر عملیاتی و اجرایی شدن کارهای کاربردی باشد تا 

کشور هم از نظر رتبه کاربرد هوش مصنوعی سریع تر ارتقای پیدا کند.

اپل کاربران را از اپل آی دی بیرون می اندازد
طی روزهای اخیر به دلیلی نامعلوم اپل آی دی برخی کاربران اپل از کار افتاده و 

آنها نمی توانند وارد حساب کاربری خود شوند.
به نظر می رسد اپل آی دی برخی از کاربران شرکت اپل از کار افتاده است. شب 
گذشــته تعدادی از کاربران اپل در فضای آنلاین از اینکه از حساب کاربری اپل 
آی دی خود در تمام دستگاه هایشــان بیرون انداخته شده اند، شکایت داشتند. 
هنگامیکه این کاربران ســعی می کردند دوباره وارد حساب کاربری خود شوند، 
متوجه می شدند با وجود وارد کردن اطلاعات درست، حساب آنها قفل شده و آنها 

مجبور می شدند پسوردهایشان را دوباره بازنشانی کنند.
اپل هنوز درباره این رویداد اظهار نظری نکرده و در صفحه System Status آن 
نیز اشاره ای به مشکلات آن با اپل آی دی یا دیگر سیستم ها در 2۴ ساعت اخیر 
نشده است. نشریه ورج پستی در شبکه اجتماعی ماستادون رصد کرده که فردی 
ادعا کرده بود تیم پشــتیبانی اپل به او اعلام کرده گاهی اوقات به طور تصادفی 

برخی حساب های کاربری از لحاظ امنیتی ارتقا می یابند.
البته هنوز مشخص نیست چه تعداد کاربر اپل با این مشکل روبرو شده اند. هرچند 
به نظر می رسد این مشکل در جمعه شــب به اوج رسیده، اما اخیرا گزارش های 

پراکنده ای درباره مشکلات مشابه منتشر شده است.

آلفابت به کلوب ۲ تریلیون دلاری ها پیوست
ارزش بازار آلفابت در پی انتشار گزارش مالی این شــرکت که سرمایه گذاران را 
مطمئن کرد شرکت مادر گوگل، یک بازیگر بزرگ در هوش مصنوعی خواهد بود، 

از مرز 2 تریلیون دلار عبور کرد.
به گزارش ایسنا، سهام آلفابت ۱۰ درصد افزایش یافت و به ۱۷۱.۹5 دلار رسید 
که بزرگترین افزایش یک روزه از ژوئیه سال 2۰۱5 بود و ارزش بازار این شرکت 
را به 2.۱5 تریلیون دلار رساند. این رشد، تقریبا 2۰۰ میلیارد دلار به ارزش بازار 
آلفابت افزود و یکی از بزرگترین افزایش های روزانه را در تاریخ بازار سهام رقم زد. 
سهام این شرکت امسال 2۳ درصد رشد کرده اســت در حالی که رشد شاخص 
نزدک ۱۰۰، حدود 5.۳ درصد بوده اســت. نقطه عطف 2 تریلیون دلاری، پس از 
انتشار نتایج مالی این شرکت حاصل شد. درآمد آلفابت تحت تاثیر عملکرد قوی 
واحد رایانش ابری این شرکت، فراتر از انتظارات بود. تقاضای ابری، تحت تاثیر رشد 
هوش مصنوعی بوده است و همزمان، آلفابت با اعلام سود نقدی و برنامه بازخرید 

۷۰ میلیارد دلاری سهام، سرمایه گذاران را تشویق کرد.
وین کوفمان، تحلیلگر شرکت »فونیکس فایننشیال ســرویس« گفت: آلفابت 
به شــکل فوق العاده ای مدیریت می شــود. جریان نقــدی آزاد آن، فوق العاده 
مبهوت کننده است و یک بودجه عظیم برای تحقیقات و توسعه دارد. از این رو، هر 
چند هیچ کس نمی داند کدام شرکت، بهترین محصولات هوش مصنوعی را دارد 

اما مشکل بتوان علیه آلفابت، شرط بست.
اگرچه ارزش بازار آلفابت در سال 2۰2۱، در یک روز معاملات، از سطح 2 تریلیون 
دلار عبور کرد و اوایل ماه میلادی جاری، بار دیگر از این سطح توانست عبور کند 
اما برای نخستین بار است که در بالای 2 تریلیون دلار بسته شد. شرکت انویدیا 
تحت تاثیر تقاضا برای تراشه های هوش مصنوعی، اوایل امسال از مرز 2 تریلیون 

دلار عبور کرد در حالی که آمازون، فاصله زیادی با این رکورد ندارد.
بر اساس گزارش بلومبرگ، مسیر رسیدن به این نقطه عطف، هموار نبوده است. 
ارزش ســهام آلفابت در بحبوحه انتقادهای جدی نســبت به محصولات هوش 
مصنوعی این شــرکت، نوسان داشــته اســت و قبل از گزارش درآمد، برخی از 
سرمایه گذاران، توانایی آلفابت برای رقابت با شرکتهایی مانند OpenAI در این 

حوزه را زیر سوال برده بودند.

اخبار

رییس صنــدوق نــوآوری با 
اشــاره به اینکه سال ۱۴۰2 
همکاری خوبی با ۳ بانک در 
راســتای شعار ســال و رشد 
تولید داشــتیم، گفت: در این 
راستا حدود ۳ هزار میلیارد تومان )۳ همت( تسهیلات 
به شرکت ها پرداخت شــد. به گزارش صندوق نوآوری 
و شکوفایی، نشست مشــترک رئیس صندوق نوآوری 
و شــکوفایی و مدیرعامل بانک ملت با هدف بررســی 
زمینه های توسعه همکاری های مشترک جهت کمک 
به تحقق شعار سال ۱۴۰۳ و رشــد و شکوفایی بیشتر 

شرکت های دانش بنیان برگزار شد.
این نشســت مشــترک با حضور دکتــر محمدصادق 
خیاطیان رئیــس صندوق نوآوری و شــکوفایی، دکتر 
روح الله ذوالفقاری معاون تســهیلات و تجاری سازی، 
دکتر کمیل شاعری معاون سرمایه گذاری و دکتر یاسر 
عرب نیا معاون توسعه منابع و پشتیبانی صندوق نوآوری 
و شــکوفایی و جمعی از معاونان بانک ملت عصر امروز 
چهارشنبه 5 اردیبهشــت ماه در محل صندوق نوآوری 

برگزار شد.
خیاطیــان در ادامه یکی از برنامه هــای جدی صندوق 
نوآوری و شکوفایی در سال ۱۴۰۳ را حرکت هدفمندتر 
و اولویت بندی دقیق برنامه ها عنوان کرد و گفت: تعامل 
و همکاری مشترک ما با شبکه بانکی کشور نیز مبتنی 
بر این برنامه خواهد بود. سال ۱۴۰2 همکاری خوبی را 
با ۳ بانک در راستای شعار سال و رشد تولید اجرا کردیم. 
حدود ۷ هزار میلیــارد تومان )۷ همــت( مصوبات در 

این حوزه داشــتیم که ۳ هزار میلیارد تومان )۳ همت( 
پرداخت شده اســت و منجر به ۷۴ هزار میلیارد تومان 
رشــد فروش محصول دانش بنیان شــده است که رقم 
قابل توجهی اســت. در راســتای کمک به تحقق شعار 
سال ۱۴۰۳ )جهش تولید با مشارکت مردم(، برنامه های 
جدی در دستور کار داریم و انتظار داریم بانک ملت در 

این زمینه، نقش آفرینی جدی داشته باشد.
رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی، انتشار اوراق صکوک 
را یکی از مصادیق مشــارکت مردم عنوان کرد و گفت: 
فرآیند این کار نیاز به تســهیل گری دارد و بانک ملت 
می توانــد در این حوزه با صندوق نوآوری و شــکوفایی 

همکاری خوبی داشته باشد.
خیاطیان با اشاره به اینکه صندوق نوآوری و شکوفایی 
از سال گذشته موضوع تأمین مالی جمعی را با جدیت 
پیگیری می کنــد، تصریح کرد: این حــوزه نیز یکی از 
مصادیق بارز مشــارکت مردم محســوب می شــود و 
اثرگذاری بسیار خوبی در حوزه تأمین مالی شرکت های 

دانش بنیان و تحقق شعار سال خواهد داشت.
بحث تسهیلات تکلیفی موضوع تبصره ۱۸ و همچنین 
موضوع سرمایه گذاری، از دیگر موضوعاتی بود که در این 

نشست درباره آن بحث و تبادل نظر شد.

کمک به تبدیل ۱۰۰۰ شرکت نوپا به فناور
دکتر روح الله ذوالفقاری، معاون تسهیلات و تجاری سازی 
صندوق نوآوری و شــکوفایی نیز در این نشست گفت: 
بازیگران متعددی در حوزه تأمین مالی شــرکت های 
دانش بنیان نقش آفرینی می کنند و در این بین، شبکه 

بانکی کشور نقش بسیار مهمی برعهده دارد.
وی افزود: همــکاری میان صندوق نــوآوری و یکی از 
بانک های دولتی از سال ۱۳۹۹ آغاز شد و طی دو سال 

اخیر 2,5۰۰ میلیارد تومان تسهیلات ترجیحی توسط 
این بانک به شرکت های دانش بنیان پرداخت شده است؛ 
همچنین ۱,۰۰۰ میلیارد تومان ضمانت نامه برای این 
شرکت ها صادر شده است. شــرکت های دانش بنیان، 
مجموعه های بســیار خوش حسابی در شــبکه بانکی 
کشور محسوب می شوند و بخشی از این موضوع به دلیل 
حساسیت هایی است که در انتخاب و معرفی شرکت های 

دانش بنیان برای دریافت تسهیلات صورت می گیرد.
معاون تســهیلات و تجاری ســازی صندوق نوآوری و 
شــکوفایی تأکید کرد: در صندوق نوآوری، برنامه های 
ویژه ای را برای کمک به تحقق شــعار سال و گسترش 
حمایت ها از شــرکت های دانش بنیان تدارک دیده ایم. 
یکی از مواردی که در ســال جدید باید مورد توجه قرار 
گیرد، تســهیلات تکلیفی موضوع تبصره ۱۸ است که 
بخشی از آن پرداخت شده و بخشی دیگری باقی مانده 

اســت که امیدواریم با همکاری بانک ملــت به زودی 
پرداخت شود.

ذوالفقاری افــزود: یکی از برنامه هــای جدی صندوق 
نوآوری در ســال ۱۴۰۳ بحث کمک به تبدیل ۱۰۰۰ 
شرکت نوپا به شرکت فناور است که بحث منابع تکلیفی 
در این زمینه باید مورد توجه قرار بگیرد. نیازهای مالی 
زیست بوم نوآوری کشور به سرعت درحال رشد هستند 
و ما نیــز در صندوق نوآوری در ایــن زمینه برنامه  های 

توسعه ای مدنظر داریم.
وی خاطرنشــان کرد: در حوزه انتشــار اوراق صکوک 
و صــدور ضمانت نامه هــا بــه خصوص بحــث صدور 
ضمانت نامه ها توسط صندوق های پژوهش و فناوری در 
سراسر کشور، می توانیم در قالب انعقاد تفاهم نامه های 
مشــترک، اتفاقات خوبی را رقم زده و به توسعه هرچه 

بیشتر شرکت های دانش بنیان کمک کنیم.

رییس صندوق نوآوری خبر داد؛

پرداخت ۳ همت تسهیلات به دانش بنیان ها 
News kasbokar@gmail.com

تدوین و تصویب ســند هوش مصنوعی از یک ســال 
گذشته با همکاری دســتگاه های گوناگون آغاز شد، 
اکنون تدوین آن بر اساس آخرین اظهارات دبیر شورای 
عالی انقلاب فرهنگی، پایــان یافته و در آینده نزدیک 
مصوب می شــود. هوش مصنوعی به عنــوان یکی از 
پرشــتاب ترین فناوری های در حال تکوین، پتانسیل 
ایجاد تحول های انقلابی زیادی در جنبه های مختلف 
زندگی بشر را دارد و یکی از فناوری های کلیدی است که 
در حال تکوین  بوده و می تواند به پردازش های صنعتی و 

حل مسائل مختلف جامعه کمک فراوانی کند.    
با توجه به فراگیر شدن این فناوری کارشناسان بر این 
باورند تغییــرات هوش مصنوعی در پنج ســال آینده 
احتمالا سرعت می یابد و بیشترین تاثیر آن بر آموزش 
خواهد بود. ماهیت کلی هوش مصنوعی و کاربردهای 
بی شمار آن، باعث ایجاد عدم قطعیت های متعدد برای 
پیش بینی آینده آن می شود اما این موضوع به توسعه 
این فناوری مربوط نمی شــود، بلکه به توسعه محیط 
اقتصادی، سیاسی و اجتماعی آن نیز مربوط می شود. 
همزمان با به کارگیری هوش مصنوعی در حوزه مختلف 
توسط سایر کشــورها، ایران هم اقدامات بسیاری طی 

ســال ها در این زمینه انجام داده است که می توان به 
تدوین سند هوش مصنوعی اشاره کرد.

برای پیشبرد این هدف مهم، قرار شــد شورای عالی 
فضای مجازی به عنوان مرجــع تصمیم گیری بر روی 
تدوین سند هوش مصنوعی کار کند و بر اساس یکی از 
احکام مصوب در کمسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه، 
مرکز ملی فضــای مجــازی و وزارت ارتباطات مکلف 
شدند که با همکاری سایر دستگاه ها ظرف شش ماه از 
زمان لازم الاجرا شدن قانون، برنامۀ ملیّ توسعۀ هوش  
مصنوعی را تهیــه و به تصویب شــورای عالی فضای 

مجازی برسانند.
البته در کنار این اقدام دو ســالی اســت که در وزارت 
ارتباطات، مرکز هوش مصنوعی تأسیس شده و برای 
توسعه کاربردها به دستگاه ها پیشــنهاد می شود. در 
نهایت پس از اظهار نظرهای گوناگون پیش نویس سند 
ملی هوش مصنوعی اوایل پاییز سال گذشته از تدوین 
سیاســت در موضوع هوش مصنوعی در شورای عالی 

انقلاب فرهنگی خبر داد.

در این راستا چندی پیش حجت الاسلام و المسلمین 
خسروپناه -دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی- جزئیات 
جدیدی در این زمینه اعلام کرد. براساس اعلام سایت 
شــورای عالی انقلاب فرهنگــی، وی همچنین گفته 
اســت که تدوین ســند هوش مصنوعی تمام شده در 
آینده نزدیک مصــوب می کنیم و موضــوع کوانتوم 
یکی از اولویت های ماســت چراکه یک پارادایم علمی 
جدید است؛ دانشگاه آزاد درباره کامپیوتر کوانتومی و 
دانشگاه شهید بهشتی در زمینه سلول اتمی کوانتومی 
کار می کنند. در یکسال بیش از 2۰۰ دانش بنیان را از 
نزدیک دیدیم و در جریان مشکلاتشان قرار گرفتین و 

برایشان میز تشکیل دادیم.
سال گذشته پیش نویس سند ملی هوش مصنوعی با 
حضور نمایندگان ســازمان ها و دستگاه های مختلف 
دولتی و بخــش خصوصی در دبیرخانه شــورای عالی 
انقلاب  فرهنگــی ارائــه و تحلیل شــد. همچنین به 
تازگی روح الله دهقانی فیروز آبادی در زمینه رسیدن 
کشور به ۱۰ کشور برتر دنیا در حوزه هوش مصنوعی، 

توضیح داده است سال گذشته گفت وگوهایی زیادی با 
رئیس جمهور و همینطور دستگاه های مختلف از جمله 
سازمان برنامه و بودجه برای الزام ایجاد یک مرکز ملی 
توســعه هوش مصنوعی و در کنارش یک شورای ملی 
راهبری انجام شد و در این راستا برنامه ها و مدل های 
کشــورهای مختلف در حوزه هــوش مصنوعی مورد 

مطالعه قرار گرفت.  
البتــه معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رئیس جمهور در صحبت هایش به ایجاد اپراتور هوش 
مصنوعی هم اشاره کرده و گفته برنامه ریزی شده مرکز 
ملی هوش مصنوعی، اپراتور هوش مصنوعی را ایجاد 
کند که این اپراتور ۳ خدمت اصلی مزرعه پردازشــی 
بزرگ، مرکز داده بزرگ و کتابخانه های بزرگ زبانی و 

تصویری را ارائه می دهد.
بر این اســاس در واقع همانطور که اپراتورهای تلفن 
همراه خدمات اینترنتی را ارائه می دهند، اپراتور ملی 
هوش مصنوعی نیز خدمات پردازشی بزرگ و خدمات 
کتابخانه های محاســباتی را در اختیار دانشــگاه ها، 
شــرکت های دانش بنیان و ســازمان ها و نهادها قرار 

می دهد.

معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری در دولت سیزدهم، قصد دارد همزمان با برگزاری 
نمایشگاه ایران اکســپو 2۰2۴ با در اختیار گرفتن فضایی 
مناسب، توانمندی های صادراتی فناوران نخبه کشورمان در 
عرصه های مختلف را به رخ بازدیدکنندگان خارجی بکشاند؛ 
رویدادی که به طور حتم گشودن دریچه بزرگ صادراتی به 
روی دانش بنیان ها خواهد بود. به گزارش مرکز ارتباطات و 
اطلاع رسانی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، ششمین نمایشــگاه توانمندی های 
صادراتی جمهوری اســلامی ایران )ایران اکسپو 2۰2۴( با 
پیش بینی بازدید بیش از دو هزار و 5۰۰ تا سه هزار تاجر و 
بازرگان خارجی از بیش از ۹۰ کشور دنیا قرار است از هشتم تا 
دوازدهم اردیبهشت ماه جاری در محل دائمی نمایشگاه  های 
بین المللی تهران برگزار شود. یکی از رویکردهای مهم دولت 
ســیزدهم، ارتباط نزدیک و قدرتمند با بخش خصوصی به 
منظور صادرات محصولات ایرانی به ســایر کشورهای دنیا 
است و به طورحتم نخستین گام در تحقق هرچه بهتر این 
هدف، توسعه روابط اقتصادی و تجاری، معرفی ظرفیت ها و 
توانمندی های داخلی به فعــالان اقتصادی خارجی و البته 

شناخت متقابل از ظرفیت های کشورهای دیگر است.

عرضه هــزار و ۵۰۰ محصــول دانش بنیان 
در اکسپو ۲۰۲۴

معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری 
نیز عزم خود را جزم کرده است که همچون گذشته همزمان 
با برگزاری نمایشــگاه توانمندی های صادراتی جمهوری 
اسلامی ایران )ایران اکســپو 2۰2۴( به عنوان بزرگترین 
نمایشگاه معرفی دستاوردها و محصولات ایرانی، همچون 
ســال های گذشــته با در اختیار گرفتن فضایی مناسب، 
توانمندی های صادراتی فناوران فعال در شرکت های دانش 
بنیان کشورمان اعم محصولات نوآورانه ایرانی قابل رقابت با 
محصولات مشابه سایر کشورها در بخش های مختلف را به 
رخ بازدیدکنندگان خارجی کشیده و برای آشنایی بیشتر 

آنها به نمایش بگذارد.
محفلی که به گفته معاون توســعه کسب و کار بین المللی 
سازمان توسعه همکاری های علمی و فناورانه بین المللی 
معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری، در آن بسیاری از شــرکت ها و بازرگانان و تجار 

خارجی با توانمندی ها و قابلیت های حداقل ۷۰۰ شرکت 
دانش بنیان کشورمان از نزدیک آشنا خواهد شد و این رویداد 
به طورحتم فرصتی برای صادرات محصولات نوآورانه ایران 
به روی دانش بنیان ها خواهد بود. سید مجتبی قدمگاهی در 
گفت و گو با ایرنا با بیان اینکه، نمایشگاه اکسپو ایران را سازمان 
توسعه تجارت ذیل وزارت صمت هر سال برگزار می کند، 
افزود: این نمایشــگاه در واقع ارائه دستاوردها و محصولات 
ایران برای مجموعه های خارجی اســت و هدف آن بیشتر 
معرفی و نمایش آخرین دستاوردهای شرکت های ایرانی در 

این گردهمایی بزرگ است.
معاون توسعه کسب و کار بین المللی سازمان توسعه همکاری 
های علمی و فناورانه بین المللی با بیان اینکه معاونت علمی، 
 A۳۷ فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری سالن
در  سه طبقه را به صورت سالن دائمی و اختصاصی به نمایش 
محصولات دانش بنیان اختصاص داده است، اظهار داشت: 
قصد داریم محصــولات دانش بنیان کشــورمان را در این 
نمایشگاه با هدف آشنایی و بازدید مهمانان و شرکت های 
خارجی با آخرین دستاوردهای ایران در حوزه های مختلف 
فناوری به نمایش بگذاریم. قدمگاهی با بیان اینکه، در این 
نمایشگاه حدود ۱5۰۰ محصول نوآورانه به نمایش گذاشته 
خواهد شــد، افزود: اگرچه ظرفیت ایران بیش از این تعداد 
است اما درصدی از شرکت های تراز اول و مناسب را توانسته 

ایم برای حضور در این رویداد دورهم جمع کنیم.

۷۰۰ شرکت دانش بنیان در اکسپو ایران حضور 
خواهند داشت

معاون توسعه کسب و کار بین المللی سازمان توسعه همکاری 
های علمی و فناورانه بین المللی معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در ادامه تصریح کرد: 
حدود ۷۰۰ شرکت دانش بنیان و فناور ایرانی در نمایشگاه 
اکســپو ایران 2۰2۴ حاضر خواهند بــود و آنها می توانند 

دستاوردهای خود را به بازدیدکنندگان خارجی ارائه کنند.
قدمگاهی یکی از اهداف دعوت از دانش بنیان ها برای حضور 
در این نمایشگاه را ایجاد تسهیلات ارتباطی برای دانش بنیان 

ها در ارتباط با شرکت های خارجی برای معرفی محصول 
خود و همچنین مذاکره و انعقاد قرارداد فروش و همچنین 
انعقاد تفاهم نامه همکاری با شرکت های خارجی عنوان کرد.
وی با بیان اینکه، معاونت علمی در خصوص این نمایشگاه 
از تجربیات ارزنده ای برخوردار است، خاطرنشان کرد: سال 
گذشته قریب به 5۰۰ میهمان و شرکت خارجی در اکسپو 
2۰2۳ حضور داشتند و برآوردمان این است که امسال نیز 
همین تعداد مهمان از حوزه های مختلف تجاری و تولیدی 

خارجی در این نمایشگاه حضور یابند.
معاون توسعه کسب و کار بین المللی سازمان توسعه همکاری 
های علمی و فناورانه بین المللــی معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهــوری در ادامه اظهار 
امیدواری کرد که با برگزاری اکسپو ایران 2۰2۴ بتوانیم به 
صورت هدفمند شرکت ها و بازدیدکنندگان خارجی را برای 

صادرات محصولات ایرانی ترغیب کنیم.

برگزاری جلسات تجاری بین دانش بنیان های 
ایرانی و طرف های خارجی

معاون توسعه کسب و کار بین المللی سازمان توسعه همکاری 
های علمی و فناورانه بین المللی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری همچنین در ادامه از برگزاری 
جلسات B2B و تجاری بین دانش بنیان های ایرانی و طرف های 
خارجی همزمان با برگزاری ششمین نمایشگاه اکسپو ایرانی 
خبر داد. قدمگانی افزود: این نشســت های تجاری به موازات 
بازدیدهای هیات های خارجی در هر کدام از غرفه ها در محلی 
که برای این هدف طراحی شده است در سالن آی هیت برگزار 
می شود و با طراحی انجام شده شرکت های فناور هر کدام غرفه 

خود را به صورت موضوعی در این سالن برپا خواهند کرد.

شناخت خارجی ها از توانمندی دانش بنیان های 
ایرانی مطلوب نیست

معاون توسعه کسب و کار بین المللی سازمان توسعه همکاری 
های علمی و فناورانه بین المللــی معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری همچنین تصریح 

کرد: امسال مهمانان خارجی می توانند در حاشیه برگزاری 
نمایشگاه اکسپو ایران 2۰2۴ از پارک های علم و فناوری و 
همچنین شرکت های دانش بنیان بزرگ کشور و خطوط 

تولید و ظرفیت های نوآورانه و فناورانه آنها بازدید کنند.
قدمگاهی در خصوص دلایل دعــوت خارجی ها به بازدید 
از مجموعه های دانش بنیان کشور توضیح داد: با توجه به 
تجربیات موجود خارجی ها شناخت کافی نسبت به دانش 
بنیان های ایران ندارند و حتی شاید باور اینکه فناوران ایران 
در این لایه و سطوح بالا به فناوری های گوناگون قابل رقابت 

با شرکت های اروپایی دست پیدا کرده اند، سخت باشد.
وی افزود: حتی گاهی مشاهده شــده که بازدیدکنندگان 
خارجی با رویت محصول فناورانه ایرانی به یقین نرســیده 
اند که محصول مورد نظر در ایران تولید می شود اما هنگام 
بازدید از خطوط تولید متوجه می شوند که از کوچکترین 
قطعه همچون پیچ تا قطعات فناورانه در بدنه شرکت های 
فناور ایرانی تولید می شود. معاون توسعه کسب و کار بین 
المللی سازمان توسعه همکاری های علمی و فناورانه بین 
المللی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری ادامه داد: آنها به هنگام بازگشت به کشورشان می 
توانند هر کدام سفیرانی برای معرفی وضعیت واقعی حوزه 
فناوری ایران باشند. قدمگاهی همچنین گفت: همچنین 
در سالن دیگری نیز در نمایشگاه اکسپو ایران 2۰2۴ غرفه 
ای مربوط به معاونت توسعه کسب و کار بین المللی و معرفی 
اقدامات معاونت علمی در کریدور صادرات، باشگاه سرآمدان 

صادراتی و صندوق توسعه صادرات برپا خواهد شد.
وی افزود: این غرفه در سالنی اســت که زنجیره های ارزش 
استانی هم توسط وزارت کشــور قرار است معرفی شود و ما 
از این فرصت استفاده خواهیم کرد برای اینکه زنجیره ارزش 
صادراتی استانی را از درگاه ها و پایگاه های صادراتی خودمان 
در سراسر دنیا به یک شبکه تبدیل و آنها را به دنیا معرفی کنیم. 
معاون توسعه کسب و کار بین المللی سازمان توسعه همکاری 
های علمی و فناورانه بین المللــی معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در پاسخ به این سوال که 
برای چند کشور خارجی جهت حضور در اکسپو ایران 2۰2۴ 
دعوت نامه ارسال شده است، گفت: سازمان توسعه تجارت به 
صورت ویژه تر پای کار است و از کشورهای مختلف دعوت به 
عمل آورده است. ما هم به نوبه خود در معاونت علمی دعوت 

نامه برای چندین کشور ارسال کرده ایم.

تصویب سند هوش مصنوعی به کجا رسید؟

در »ایران اکسپو ۲0۲4« اجرایی می شود

عرضه توانمندی های صادراتی 700 شرکت دانش بنیان  
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شيوع بيماري پاناماي موز در كشور فيليپين باعث افزايش قيمت اين ميوه شده است 
كه تا چند برابر افزايش قيمت داشته و به منظور جلوگيري از واردات ويروس آن، واردات 

اين ميوه در جنوب كشور محدود شده است. 
با اين وجود، پيش بيني مي شــود كه افزايش تقاضا در شــب هاي پاياني سال به اوج 
خود برســد.  يك واردكننده بــزرگ موز به ايران بــا اعلام اين خبر گفــت: به دنبال 

شــيوع بيماري پاناما و پاجــوش آن، ممنوعيت ها و محدوديت هايــي براي واردات 
اين ميوه اعمال شــده اســت كه بازار داخلي را نيز تحت تاثير قرار خواهد داد. قاسم 
ارجمندي افزود: واردات محصول موز از تمام مرزهاي اســتان سيستان وبلوچستان 
به جز مرز ميرجاوه كه با كنترل و ضوابط قانوني وارد مي شــود، ممنوع اعلام شــده 
است. به گزارش ايانا، وي خاطرنشــان كرد: بيماري  پانامای موز منشا گياهي داشته 

و آســيبي به انســان نمي رســاند و اين بيماري قارچي با اثر منفي كه بــر خود گياه 
موز مي گذارد، باعث خشك شــدن اين محصول خواهد شــد. ارجمندي ادامه داد: 
پيش از اين، واردات نهال موز به كشــور ممنوع بود و بعد از ايــن نيز وارداتي صورت 
 نخواهد گرفــت. هم اكنون قيمت موز در بازار كشــور فيليپيــن افزايش چندبرابري 

داشته است. 

افزايش تقاضاي موز در پايان سال

براساس بخشنامه وزارت 
جهاد كشــاورزي، كشت 
برنــج در ۱۴ اســتان از 
مجموع ۱۶ استان برنج خيز 
كشــور ممنوع شده است. 
اين بخشــنامه اگرچه براي مديريــت منابع آبي 
كشور بوده اســت اما سبب خوشــحالي بسياري 
از واردكننــدگان و دلالان بــازار برنج در كشــور 
شده است. كســاني كه به خاطر سود خود دوست 
دارند حتي يك خوشه برنج در كشور توليد نشود. 
كارشناســان معتقدند اين طرح به دليل بهره وري 
پايين كشت برنج در كشــور، طرح مناسبي است 
ولي نبايد به ممنوعيت كشت خلاصه شود و بايد با 
كشت هاي جايگزين مثل كلزا و سويا، اين مساله را 

جبران كرد. 

هزينه كشــت برنج در ايران 1/5 برابر 
هزينه ها در هند است

برديــا باقــري،  برنجــكار نمونه و 
كارشــناس در اين حــوزه، درباره 
بخشنامه مذكور گفت: اين اقدام با 
توجه به شــرايط اقليمي كشور ما 
بسيار خوب به نظر مي رسد. وي در 
ادامه گفت: البته من در جريان ميزان مطالعاتي كه 
براي اين طرح صــورت گرفته، نيســتم اما با توجه 
محدوديت منابع آبي در كشور ما ديگر نمي توان مثل 
گذشته به كشت برنج در استان هاي مختلف كشور 
بپردازيم. اين كارشناس كشاورزي گفت: هر محصولي 

بايد در اقليم مناسب خود كشت شود و تغيير اقليم 
محصول هميشه نتايج خوبي را در پي نخواهد داشت. 
به طور مثال در استان خوزســتان ما آب هاي خود را 
تبخير مي كنيم اما عملا محصول زيادي به دســت 
نمي آوريم. وي درباره قيمت تمام شده برنج در ايران 
گفت: هزينه هاي ما ۱/5 برابر هزينه ها در كشوري مثل 
 هند اســت. بهره وري ما در اين زمينه پايين است. 
به همين دليل بايد از اصرار برای كشت برنج دست  
برداريم. وي در ادامه گفت: متاسفانه هنر برخي از ما 
كشاورزان فقط كشت برنج است. ما بايد قبول كنيم كه 
در زمينه برنج نمي توانيم با كشــورهايي مثل هند و 
پاكســتان رقابت كنيــم. در حال حاضــر حتي در 
استان هاي شمالي نيز با مشكل كم آبي روبه رو هستيم، 
چه رسد به اســتان هاي ديگر. اين مساله لزوم تغيير 
كشت محصولات كشاورزي در كشــور را چند برابر 
مي كند. باقري در ادامه گفت: من به شخصه باوجود 
اينكه مي توانم در تناژ بالا كشت برنج را انجام دهم اما 

تصميم گرفته ام تغيير كشت بدهم. 

تسهيلات و زمينه تغيير كشت را فراهم كنيم
وي دربــاره محصــولات جايگزين گفت: كشــور ما 
پتانسيل بسيار خوبي براي كشــت كلزا و سويا دارد. 
به همين دليــل انتظار ما از مســئولان وزارت جهاد 
اين است كه كشــاورزان را به كشــت اين محصول 
ترغيب كنند. متاســفانه بايد قبــول كنيم كه برخي 
كشاورزان به كشــت يك محصول خاص اصرار دارند 
كه بايد با آگاهي بخشي و فراهم كردن تسهيلات زمينه 
تغيير كشت را فراهم كنيم. برخي  اصرار دارند كه بايد 

توليد داخلي برنج را افزايش دهيم اما اين به هيچ وجه 
پشتوانه علمي ندارد. ما مي توانيم به جاي خودكفايي 
در برنج ســعي كنيم در توليد دانه هــاي روغني كه 
واقعا يكي از معضلات ماســت، به خودكفايي نزديك 
 شــويم. در حال حاضر 90 درصد روغن هاي خوراكي

 ما وارداتي است. 

مديريت بازار برنج براي جلوگيري از قاچاق
اين كشاورز نمونه درباره مافياي واردات برنج نيز گفت: بنده 
خودم به دليل روشنگري ها و شفاف سازي هايي كه در اين 
زمينه انجام داده ام، از طرف برخي از اين افراد تهديد شده ام. 
بحث واردات غيرقانوني برنج ضربه سنگيني را به كشاورزان 
برنجكار وارد مي كند. دبير انجمن برنج معتقد اســت يك 

ميليون تن برنج اضافه در 2 سال گذشته وارد كشور شده است 
اما دبير انجمن وارد كنندگان برنج، اين مساله را رد مي كند. به 
عقيده كارشناسان براي كنترل بازار برنج، قوانين سختگيرانه 
گمركي اثري ندارد زيرا اين مساله قاچاق را افزايش مي دهد. 
اگــر بازار داخلي و خارجي اين محصول از سوي مسئــولان 
مديريت شود، ديگر شاهد قاچاق اين محصول نخواهيم بود. 

»كسبوكار«ازلزومكشتهايجايگزيندركشورگزارشميدهد

بهره وري پايين در كشت برنج

15هزارتنگوشتقرمزصادرشد
درحالي كه رئيس اتحاديه گوشت گوسفندي 
صادرات را يكي از دلايل افزايش قيمت گوشت 
مي داند، رئيس مركز اصلاح نژاد دام مي گويد: 
نه تنها صادرات گوشت را گران نكرده بلكه اين 
امر به نفع كشور است و دلالان نقش اصلي در 
گراني گوشــت را دارند. وي با بيان اينكه اگر 
صادرات متوقف شود، هيچ تاثيري روي پايين 
آمدن گوشــت قرمز نخواهد داشــت، اظهار 
داشت: مجموع دام ســبكي كه در يك سال 
گذشته صادر شــده، حدود يك ميليون راس 
بوده كه درصورت تبديل شدن به لاشه معادل 

۱5 هزار تن گوشت قرمز است. 
رئيس مركز اصلاح نژاد دام گفت: در مقابل در 
يك سال گذشــته حدود ۶0 هزار تن گوشت 
قرمز به كشور وارد شــده است كه صادرات را 
جبران كرده اســت.  ملاصالحي تاكيد كرد: 
دامدار و صادرات دام به هيچ وجه در افزايش 
قيمت گوشت موثر نيست، بلكه واسطه هاي 
زائد و ناكارآمدي تشكل ها در حذف واسطه ها 
باعث افزايش قيمت گوشــت قرمز است. به 
گزارش فارس، وي افزود: پيش بيني مي شود 
تا پايان ســال 785 هزار تن گوشت قرمز در 

كشور توليد شود. 
علي اصغر ملكــي، رئيس اتحاديه گوشــت 
گوسفندي هم درباره دلايل افزايش گوشت 
قرمز گفت: افزايش صادرات، كمبود دام، پايين 
آمدن قيمت پوست و دنبه گوسفند از دلايل 

افزايش قيمت گوشت قرمز است. 
وي گفــت: در حال حاضر هر كيلو گوشــت 
گوسفندي شقه بدون دنبه با قيمت 29 تا 30 

هزار تومان به مغازه دار عرضه مي شود. 

خبر

كشاورزي

وضعيت كالبدي روســتاها طي سه 
دهه گذشــته تغييرات بزرگي كرده 
و روســتاها داراي امكانــات فراواني 
شده اند. بسياري از خانه هاي روستايي 
نوســازي شــده اند و روند نوسازي و 
مقاوم ســازي آنها همچنان ادامه دارد اما نكته اي كه همواره 
توسط كارشناسان مطرح مي شــود، اين است كه بهبود وضع 
كالبدي روستاها بدون حمايت از توليد و معيشت روستاييان 
راه به جايي نمي برد. براي برطرف شــدن ايــن نقيصه بنياد 
مســكن تفاهمنامه اي با معاونت امور توليــدات دامي وزارت 
جهاد كشاورزي به امضا رسانده است كه اقدامات اين دو نهاد 
در راستاي مولدسازي روســتاها هماهنگ مي شود و مسكن 
معيشت محور روستاييان با ظرفيت ها و امكانات اين دو نهاد 

مورد حمايت قرار مي گيرد. 

حمايت از توسعه فضاهاي معيشتي در روستاها 
عليرضــا تابش، رئيــس بنياد مســكن، در مراســم امضاي 
تفاهمنامه همكاري بنياد مســكن با معاونــت امور توليدات 
 دامــي وزارت جهاد كشــاورزي، اظهــار كــرد: 37 هزار و

 ۴35 آبادي و روســتاي بالاي 20 خانوار در سراســر كشور 
داريم كه جمعيتي بالغ بــر 20 ميليــون و ۶92 هزار نفر در 
 آنها ساكن هســتند. رئيس بنياد مســكن با بيان اينكه طي

 ۱0 سال اخير يك ميليون و 900 هزار واحد مسكن روستايي 
بهســازي و نوســازي شــده، گفت: تاكنون ۱۶ هزار و 800 
ميليارد تومان تســهيلات ارزان قيمت با نرخ سود ۴ درصدي 
براي بهسازي و نوسازي واحدهاي مسكن روستايي به مردم 
پرداخت شده اســت. تابش در پاسخ به پرسش »كسب وكار« 
درباره هدف از امضاي اين تفاهمنامه، با بيان اينكه تمركز بر 
توسعه و بهبود سكونتگاه روستاييان بدون توجه به معيشت 
آنها كارساز نيست، گفت: روستاييان به خانه های خود فقط به 
عنوان سكونتگاه نگاه نمي كنند و در آن كارهاي توليد خود را 
نيز انجام مي دهند. در بررسي هاي خود به اين نتيجه رسيديم 
كه فضاهاي معيشــتي در خانه هاي روستايي اهميت زيادي 
دارد و اين درحاليست كه متوســط متراژ فضاي معيشتي در 
خانه هاي روستايي از ۶7 متر به ۶3 متر كاهش يافته است. بر 
اين اساس درحال ايجاد هماهنگي با دستگاه هايي هستيم كه 
هر كدام به نوعي در امور توليد روستاييان مسئوليت دارند و در 
گام اول با معاونت امور توليدات دامي وزارت جهاد كشاورزي 
اين تفاهمنامه را امضا كرديم. به گفته وي، در سرشماري ای 
كه در سال 92 انجام شــد، 33 درصد از  واحدهاي مسكوني 
در روســتاها رفتار معيشتي داشــته اند. تابش اضافه كرد: با 
اين آمارها بنياد مسكن به سراغ دســتگاه هاي مسئول براي 
بالا بردن رفتار معيشــتي و افزايش نرخ اشتغال مثل وزارت 
جهاد رفت تا جلوي نزول وضعيت معيشــتي روســتاييان را 
بيش از پيش بگيرد، پس اگر بتوانيم پيوندي ميان معيشــت 
و سكونت روســتاييان ايجاد كنيم، مي توانيم به يك اقتصاد 
پايدار و توسعه پايدار در روستاها برسيم. وي افزود: اگر بتوانيم 

به روستاييان امكاناتي بدهيم كه در روستاها فرصت معيشتي 
و اشتغال داشته باشند، باعث تشويق افراد نسل بعدي آنها نيز 
خواهيم شد. تابش تصريح كرد: بايد روستايياني كه بخش مولد 
آنها قوي است و اقتصادمحور هستند را در اولويت طرح هاي 
 هادي قرار دهيم و تســهيلات بهتر و بيشــتري بــراي آنها

 قائل شويم. 

توســعه اقتصادي بدون حمايت از معيشــت 
روستاييان ميسر نيست

همچنين در اين مراسم حســن ركني، معاون امور توليدات 
دامي وزارت جهاد با بيان اينكه توســعه و بهسازي روستاها 
و هر اقدام عمراني در روســتاها بدون درنظر گرفتن معيشت 
روستايي ها دســتاورد خوبي نمي تواند داشــته باشد، گفت: 
نمي توان توســعه اقتصادي را بدون معيشت و فرصت شغلي 

روســتاييان ديد. وي تاكيد كرد: اگر به دنبال پايداري حضور 
روســتاييان در روستاها هســتيم، بايد معيشــت، اقتصاد و 
ســكونت آنها را يكجا ببينيم. ركني با بيان اينكه ايجاد يك 
كارگروه مشــخص ميان بنياد مسكن و وزارت جهاد مي تواند 
ما را به اين هدف نزديك  كند، گفت: اين كارگروه مي تواند با 
بررسي مناطق مختلف كشور و پيشنهادات مختلف،مصوباتي 
را براي عملياتي كردن معيشت روســتاييان ارائه كند. ركني 
در پاسخ به پرسش »كســب وكار« مبني بر اينكه روستاييان 
متقاضي دريافت تسهيلات براي توســعه فضاهاي معيشتي 
نظير اماكن پرورش  مرغ تخم گذار بومي يــا پروار بندي دام 
ســبك بايد به بنياد مســكن مراجعه كنند يــا معاونت امور 
توليدات دامــي، گفت: در گام اول با امضــاي اين تفاهمنامه 
كارگروهي متشــكل از مديركل دفتر مطالعــات و تحقيقات 
مسكن روستايي بنياد مســكن، مديركل دفتر بهبود تغذيه و 

جايگاه دام جهاد كشــاورزي، مديركل دفتر مسكن روستايي 
بنياد مســكن، معاون دفتر بهبود تغذيــه و جايگاه دام جهاد 
كشــاورزي و ديگر مســئولان مرتبط از هر دو نهاد تشكيل 
مي شود و پيشــنهادات مطرح شــده در اين كارگروه با تاييد 
مســئولان هر دو نهاد قابليت اجرا خواهد داشت. متقاضيان 
تسهيلات براي توسعه فضاهاي معيشتي در روستاها مي توانند 
به هر دو نهــاد مراجعه كننــد و تقاضاي آنها بــا امضاي اين 
تفاهمنامه به شكل بهتري مورد بررســي و اجرا قرار خواهد 
گرفت. وي با بيان اينكه تاكنون منابع خوبي در وزارت جهاد 
كشاورزي براي اين امر تخصيص داده شده است، افزود: سال 
گذشته حجم تســهيلات ارائه شده براي توســعه فضاهاي 
معيشتي در روســتاها بالغ بر 800 ميليارد تومان بوده است 
كه اميدواريم با امضاي اين تفاهمنامــه بتوانيم ظرفيت هاي 
 بنياد مســكن و معاونت امور توليدات دامي را در اين راســتا 

هم افزايــي كنيم. ركنــي همچنيــن در تشــريح وضعيت 
توليــدات دامــي كشــور اظهــار كــرد: در بخــش دام و 
طيــور جــزو كشــورهاي نســبتا خــوب دنيــا هســتيم 
 و بــه لحــاظ كمــي و كيفــي در دو ســه دهــه اخيــر 
پيشــرفت داشــته ايم. وي تصريح كــرد: در بخــش مرغ و 
تخم مرغ جزو ۱0 كشــور برتر دنيا هســتيم، از ســوي ديگر 
تا 2 ســال پيش جــزو واردكننــدگان پروتئين محســوب 
مي شــديم كه امــروز بــه جمــع كشــورهاي صادركننده 
پيوســته ايم. وي با اشــاره به صادرات ۱50 هــزار تن مرغ و 
تخم مرغ در ســال گذشــته از افزايش 20 درصدي صادرات 
 طي 9 ماه ابتداي امســال خبر داد و افزود: ســال گذشــته

 8/8 ميليــون تــن مــرغ توليــد شــد كــه پيش بينــي 
 مي كنيــم ايــن رقم امســال بــه بيــش از 9 ميليــون تن 

افزايش يابد. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

حمايت از توليدات دامی  روستاها
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کار و
کارآفرینی 

اضافه كاري 264 هزار نفر قطع شد
 ركود به بازار كار هم سرايت كرد

 باوجود افزايش ۶۳۵ هزار نفري تعداد شاغلان كشور 
از پاييز ۹۳ تا ۹۴، ركود اقتصادي و سكته فعاليت ها 
باعث كاهش توليد، فروش و درنتيجه افت پرداختي 
بنگاه ها و حذف اضافه كاري ۲۶۴ هزار نفر شــده 
است. بررسي ها نشان مي دهد متوسط پرداختي ها 
در بازار كار ۲۲ ميليون نفري ايران پايين اســت و 
از اين رو بخش قابل توجهي از نيروي كار تمايل به 
انجام اضافه كاري براي تقويت حقوق و دستمزد خود 
دارند. درواقع ميليون ها نفر به اين راهكار رسيده اند 
كه اگر مي خواهند دريافتي بيشتري داشته باشند، 
ناچار هستند ساعات بيشــتري در محل كار خود 
بمانند يا مسئوليت هاي بيشتري را بپذيرند. همه 
اين ها نيز به اين برمي گــردد كه اصلا كاري اضافه 
براي انجام وجود داشته باشد و بنگاه شرايط ايده آلي 
براي فعاليت را پيش روي خود ببيند. نمي توان انتظار 
داشت واحدهاي درحال تعطيلي و ورشكستگي، 
واحدهاي با فعاليت زيرظرفيت و آســيب پذير در 
برابر نوسانات نرخ ارز، سياست گذاري هاي يك باره، 
بنگاه هايي كه توان افزايش هزينه هاي توليد و قيمت 
تمام شده را ندارند و خلاصه واحدهايي كه با واردات 
بي رويه محصولات مشابه خارجي مواجه اند، بتوانند 
 فعاليت خود را بيشتر كرده و از نيروها بخواهند كه
 اضافه كاري كنند. به گزارش مهر، برخي واحدها 
باوجود توان و آمادگي براي افزايــش توليد، بازار 
مناســبي براي فــروش محصولات شــان ندارند 
و بــه اصطلاح بازار كشــش خريد با تيــراژ بالاي 
محصولات شان را ندارد؛ از اين رو مجبور مي شوند 
تا زمان بهبود شــرايط فروش، سطح توليد خود را 
كاهش داده و با ظرفيت متوسط يا پايين به فعاليت 

ادامه دهند. 

خبر

 ميــاد مــرادي، 
دانشجوي كارشناسي 
ارشــد مديريت منابع 
انساني، دانشگاه عامه 

طباطبايي
در دنياي كنونــي روزبه روز ســازمان ها و محيط 
كســب وكار در حال رشد و نمو هســتند و هر روز 
ســازمان ها و كســب وكارهاي مختلفي به عرصه 
فعاليت مي پيوندند و درواقــع دنياي امروز دنياي 
تخصص مهارت هاي مختلف اســت و ســازمان ها 
در كشــورهاي توســعه يافته به دنبــال افرادي 
هستند كه تخصص، دانش و روحيه آنان برای شان 
ملموس باشــد. اين امر در كشــور ما متاســفانه 
آنچنــان مــورد توجه واقع نشــده اســت چراكه 
از طرفي با توجه به تورم شــديد نيــروي كار افراد 
جوياي كار كمتر به دنبــال علاقه و تخصص خود 
مي روند و صرفا به دنبال جذب در يك ســازمان يا 
كســب وكار براي كسب درآمد هســتند. از طرفي 
خود ســازمان ها و فعالان عرصه كســب وكار لزوم 
انطباق نيروي انســاني با ســازمان يا كسب وكار 
خــود را درك نكــرده  و در اين زمينــه اهميت و 
 توجه لازم را به خــرج نداده اند. ايــن قبيل موارد

 باعث شده كه در كشــورمان اكثر افراد مشغول به 
انجام شغلي باشند كه كمترين علاقه و استعداد را 
در آن دارند. از اين رو اين قضيه مي تواند باعث پايين 
آمدن بهــره وري و همچنين افزايــش هزينه هاي 
آموزش وتلف شدن زمان و هزينه سازمان ها شود. از 
اين رو است كه هر روز رشته هاي مختلف دانشگاهي 
ايجاد مي شوند و روز به روز تخصصي تر و جزئي تر، 
مي شــوند چراكه ســازمان ها به دانش و تخصص 
اين افراد كــه فارغ التحصيل مي شــوند، نياز مبرم 
دارند، از طرفي امروزه هر ســازمان يا كســب وكار 
استراتژي خاص خود را داراســت، به عنوان مثال 
استراتژي يك موسسه خيريه با يك شركت توليد 
پوشاك طبيعتا بســيار متفاوت خواهد بود و براي 
موفق شــدن هر كدام بايد راه مخصوص به خود را 
پيمود ؛از اين رو موفقيت ســازمان ها و كسب وكار 

به انسان هاي شاغل در آن بســتگي دارد و درواقع 
به نوعي اين نيروي انســاني اســت كه شكست يا 
موفقيت يك سازمان و كســب وكار را رقم مي زند، 
در اين جاست كه هر كسب وكار و سازماني با توجه 
به مولفه هايي همچون توليدي، بازرگاني و خدماتي 
بودن استراتژي خاص خود را داراست و بايد سعي 
كند از افرادي براي پيمودن راه موفقيت و پيشرفت 
اســتفاده كند كه دانش، تخصص، روحيه و علايق 
آن ها تا حد زيــادي منطبق با ســازمان و اهداف 
كسب وكار باشد. به عنوان مثال براي سازماني كه 
ايده پردازي و خلاقيت يك نوع ارزش محســوب 
مي شود، نمي توان افرادي را به كار گمارد كه داراي 
يك روحيه رسمي و خواهان تبعيت مطلق از قوانين 
و مقررات در همه زمينه ها هستند و يا برعكس اگر 
رسميت و تبعيت از قوانين و مقررات در سازمان يا 
محيط كســب وكار يك نوع ارزش است، نمي توان 
افرادي را اســتخدام كرد كه به دنبال ايده پردازي 
و خلاقيت هســتند از اين رو لازم است كه قبل از 
هر چيزي استراتژي كسب وكار و سازمان مشخص 
شود و درواقع تعيين كنيم كه در سازمان يا محيط 
كســب وكارمان چه چيزهايي داراي ارزش است، 
چه تخصص ها و دانش هايي مورد نياز است و افراد 
مورد نياز بايد داراي چه نوع روحيه و خلق وخويي 
باشند و بسياري موارد ديگر؛ تنها بر اين اساس است 
كه مي توانيم دست به استخدام و به كارگيري افراد 
منطبق با استراتژي كسب وكار بزنيم. در اين جاست 
كه درصورت انطباق منابع انســاني با اســتراتژي 
كسب وكار و ســازمان اول از همه نياز به آموزش و 
هزينه هاي هنگفت آن كاهش مي يابد و همچنين 
ضايعات و خرابكاري هاي احتمالي پايين آمده و از 
طرفي چون روحيات، دانش، تخصص منابع انساني 
منطبق با اهداف و اســتراتژي كسب وكار است،از 
اين رو موجب ايجاد يك محيط پويا و فعال گشته 
و كاركنان و نيروي انساني از كار خود لذت مي برند 
و طبيعتا تمام موارد بالا منجر به موفقيت و پويايي 
كسب وكار و افراد شاغل در آن مي شود اما آن چيزي 
كه در اينجا حائزاهميت اســت و در انطباق منابع 

انساني با استراتژي كسب وكار كمك شاياني به ما 
مي كند، مساله جذب و استخدام مي باشد؛ اگر در 
جذب و اســتخدام از افراد متخصص و روان شناس 
و كارشــناس بهره ببريم و سعي كنيم با روش هاي 
مختلف افــراد مورد انتظــار خود را شناســايي، 
اســتخدام و جذب كنيــم، كمك شــاياني به ما 

می شود. مساله ديگر اين است انطباق با استراتژي 
و شرايط كســب وكار بايد در تمام سطوح مختلف 
سازماني و مديريتي اجرا شــود و از مدير گرفته تا 
كارشناسان و تكنسين ها و نيروهاي سطح پايين تر 
 هر كدام بايد تا حــدي برخوردار از ايــن انطباق

 باشند. 

همچنيــن در صورتــي كــه احســاس نيــاز به 
آمــوزش و توجيــه بيشــتر داشــتيم، مي توانيم 
با آموزش و توســعه منابع انســاني اين انطباق و 
هماهنگي را بيشتروبيشــتر كنيم تا كســب وكار 
 و ســازمان مان روزبــه روز در محيــط پرچالش

 امروزي موفق تر شود. 

در يک مقاله دانشگاهي بررسي شد 

لزوم انطباق منابع انساني با استراتژي کسب وکار 

شروع هر كسب وكار و حرفه اي ريسك 
و خطرات خاص خود را دارد و ممكن 
است به شكست يا موفقيت بينجامد. 
در استارتاپ هاي ناب ســعي بر اين 
است كه از ميزان ريسك و خطرات تا 
جايي كه ممكن است كم كنند و شانس موفقيت و رسيدن به 

هدف را بالا ببرند. 
امير محســني، عضو اتاق بازرگاني در رابطه با استارتاپ ناب، 
ريشــه و اهداف آن به »كســب وكار« گفت: وظيفه مهم در 
راه اندازي يك كسب وكار، تحقيق براي اعتبار، ارزيابي و توسعه 
ايده يا مفاهيم كسب وكار است. اگر ارزش يك شركت براساس 
تكنولوژي آن شــركت باشد، مهم اســت كه بنيان گذاران از 
مالكيت معنوي ايده هاي خود حفاظت كنند. اســتارتاپ ناب 

يك متدولوژي مدرن، محبوب و موفق كارآفريني است. 
وي درباره استارتاپ ناب گفت: استارتاپ ناب سيستمي است 
براي ساخت يك كسب وكار يا محصول در موثرترين راه ممكن 
براي كاهش ريسك شكســت. در اين رويكرد براي راه اندازي 
كســب وكار و محصول همه ايده هاي محصول و كسب وكار 
فرضياتي تلقي مي شــوند كه بايد با آزمايش كردن سريع در 
بازار اعتبارسنجي شوند. اين رويكرد بر آزمايش كردن علمي، 
بيرون دادن تكرار شدني محصول و بازخورد مشتريان استوار 

است تا به يادگيري معتبر برسد.
محســني توضيح داد: همانند رويه هاي مديريت ناب، فلسفه 
اســتارتاپ ناب به دنبال حذف كارهاي بي فايــده و افزايش 
كارهاي ارزش آفرين طي فاز ساخت محصول است به گونه اي 
كه استارتاپ ها بتـوانند بـدون نيـــاز به سرمايه گذاري هاي 
كلان بيروني، طرح هاي كسب وكار مفصل و محصولي بي نقص، 

شانس موفقيت بيشتري داشته باشند. 
اين كارشناس اقتصادي ادامه داد: كمال در ساخت محصول، 
طرح هاي كســب وكار درازمدت در يك بــازار غيرقطعي يا 
ناشناخته يا مفروضات اعتبارسنجي نشده، همگي چيز هايي 
هستند كه به كاربرندگان استارتاپ ناب از آنها پرهيز مي كنند. 

ريشه استارتاپ ناب
 ERIC( محسني درباره ريشه استارتاپ ناب گفت: اريك ريس
RIES( در سپتامبر ۲008 براي نخستين بار در وبلاگ خود 
از عبارت LEAN STARTUP استفاده كرد. باوجود آنكه 
در آغاز براي شركت هاي با فناوري بالا بود از آن زمان تاكنون 
كاربــرد آن به هر فرد، تيم يا شــركتي كه بــه دنبال معرفي 
محصول يا خدمتي نو در بازار بوده، گسترش يافته است. اكنون 
محبوبيت استارتاپ ناب از زادگاهش ســيليكون ولي بسيار 

فراتر رفته و در سراسر جهان گسترش يافته است. 
ايــن عضــو اتــاق بازرگانــي همچنيــن دربــاره فلســفه 
اســتارتاپ ناب گفت: فلســفه اســتارتاپ نــاب مبتني بر 
 توليــد ناب اســت؛ يــك روش توليــد جديد كــه در دهه 
۶0 ميلادي توســط تويوتا به كار گرفته شــد و به »سيستم 
توليــد تويوتا« هــم معروف اســت و پــس از موفقيت هاي 

تويوتا در دهه هاي بعد، نخست توســط خودروسازان غربي 
و ســپس در صنايع ديگر كاربرد يافت. سيســتم توليد ناب 
به عنــوان هدفش، كاهــش دادن هزينه هــا و مصرف منابع 
براي مواردي كــه ايجــاد ارزش براي مشــتري نمي كند را 
درنظر مي گيرد. درنتيجه به طور خاص متمركز مي شــود تا 
كارها و داشــته ها را در سراســر خط مونتاژ به حداقل مورد 
 نياز براي مشتري برســاند اما درصورت نياز از كارت كانبان

 استفاده مي شود. 
وي گفــت: اســتارتاپ نــاب از تركيــب توليــد نــاب، 
گســترش مشــتريان و توســعه نرم افــزاري چابــك 
 بــه همــراه آموزه هايــي از اســتارتاپ هاي موفــق بــه

 وجود آمد. 

استراتژي خروج
محسني همچنين در رابطه با استراتژي خروج گفت: استراتژي 
خروج يك مفهوم كليدي در برنامه ريزي است و تقريبا درباره 
هر پروژه اي مســتقل از موضوع پروژه تعريف مي شود. براي 
حصول موفقيت در هر كاري مانند شــغل، تحصيل، ســفر، 
پيوند، جدايي و هر چيز ديگري بايد بدانيم استراتژي خروج ما 

چيست، آيا راه بازگشت داريم؟ 
وي توضيــح داد: شــناگران پيــش از آنكه در يك مســير 
طولاني شــنا كنند، راه بازگشــت بــه نقطه شــروع را هم 
درنظــر مي گيرند. حتــي وقتي مغــازه مي رويم تــا لباس 
يا چيــز ديگــري بخريم، ابتــدا بايــد خاطرجمع باشــيم 
كه مي توانيم در صورت لــزوم پس بدهيم يا خير. داشــتن 

 انتخاب خروج از يك تصميم نقــش مهمي در تصميم گيري 
دارد. 

وي ادامه داد: بعد از لشكركشــي به عراق و افغانستان، وقتي 
مهاجمان به مشكلات بزرگ افتادند، فكر و ذكرشان استراتژي 
خروج بود و ديديم در عراق سياســت آمريــكا تغيير كرد و 
استراتژي خروج كليد خورد. در افغانستان نيز استراتژي خروج 
در دســتور كار رهبران ايالات متحده است. در همه جنگ ها 
فرماندهان ضمــن طرح حمله، فكر عقب نشــيني و خروج از 

صحنه عمليات را هم مي كنند.
 اســتراتژي خــروج خــودش يــك علــم اســت. فقــط 
 جنگ نيســت كــه احتياج بــه اســتراتژي خــروج دارد،

 از زدن يك شــركت گرفته تا پيوند با يك گروه سياســي و 

حتي رفتن به آسمان خراش، لازم است راه  درروی آن را هم 
بشناسيم وگرنه در شرايط خطير با مشكل روبه رو مي شويم. 

براي همين در بيشتر ساختمان هاي عمومي علامت استراتژي 
خروج را به ديوار مي زنند و زير آن نقشــه اي از ســاختمان و 
مســير هاي خروجي به نحوي ترسيم شده كه توجه حاضران 
در آن مكان را جلب كند. هدف آن اســت اگر سانحه اي مثل 

آتش سوزي رخ داد، همه بتوانند راه گريز را پيدا كنند. 
برگشــت به وضع نخســتين آنقدر بديهي اســت كه حتي 
مايكروسافت هم گوشي دستش آمده و مفيدترين كليدي را 
كه درست كرده، »كنترل زد« است كه اگر اشتباهي كرديم، 
 )مثلا متني را نوشــتيم و پاك كرديم و بعد پشيمان شديم( 

بتوانيم برگرديم. 

امير محسني در گفتگو با »كسب وكار« از استارتاپ ها مي گويد

استراتژي کاهش ریسك در استارتاپ ناب
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استان ها

با حضور استاندار مرکزی، شهردار و رییس 
شورای اسلامی شهر اراک برگزار شد

آیین تجلیل از فعــالان طرح 
نور)عفاف  و حجاب(

سید محسن موسوی: آیین تجلیل از فعالان 
طرح نور)عفاف و حجاب( باحضور اســتاندار 
مرکزی، فرمانــده نیروی انتظامی اســتان، 
شهردار اراک، رییس شــورای اسلامی شهر، 
جمعی از مسئولان اســتانی و پرسنل فراجا 

برگزار شد.
به گزارش اداره ارتباطــات و امور بین الملل 
شهرداری اراک، ظهر روز شنبه مورخ هشتم 
اردیبهشت ماه ســال جاری، آیین تجلیل از 
فعالان طرح نور با حضور اســتاندار مرکزی، 
شــهردار اراک، رییس شــورای اســلامی 
شهر،فرمانده نیروی انتظامی استان، رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی اراک و سایر مسئولین 
برگزار شــد. در این مراســم از فعالان طرح 
نور )عفاف و حجاب( تقدیــر بعمل آمد و در 
ادامه نیز به مناســبت هفته ملی ســلامت و 
ضمن گرامیداشت یاد شهدای مدافع سلامت 
کشــور، با اهدای لوح تقدیر از خانواده شهید 
مدافع سلامت “علی شاهمحمدی” تجلیل و 

قدردانی بعمل آمد.

هفتمین اجلاس شهرسازی و معماری در 
بوشهر برگزار شد؛ شهردار:

 بافت تاریخــی، هویت و روح 
بوشهر است 

روســای  مجمــع  اجــلاس  هفتمیــن 
کمیســیون های شهرســازی و معمــاری 
شــوراهای اســلامی و معاونین شهرسازی 
شهرداری های کلانشــهرها و مراکز استان ها 
در بوشهر با حضور نماینده ولی فقیه در بوشهر، 
معاونین اســتاندار، رییس شــورا، شهردار، 
روسای کمیسیون های معماری و شهرسازی 
شــوراهای کشــور و معاونین شهرســازی 
شهرداری کلانشهرها به میزبانی شهرداری و 

شورای اسلامی شهر بوشهر برگزار شد.
در این اجلاس، رییس شــورای شهر بوشهر، 
دبیر اجلاس، معاون عمرانی استاندار، شهردار، 
نماینده ولی فقیــه و معاون شهرســازی و 

معماری شهرداری بوشهر سخنرانی کردند.
شهردار بوشهر در این نشست بر اهمیت بازآفرینی 
بافت های تاریخی و فرسوده در شهرها تاکید کرد 
و افزود: بافت تاریخی شهر بوشهر، هویت و روح 
این شهر را تشکیل می دهد. ما متعهد به حفظ 
و ارتقاء این مناطق هستیم. برنامه های ما شامل 
مرمت و نوسازی ساختمان های تاریخی، بهبود 
زیرساخت ها و ارائه تسهیلات به ساکنین برای 

نوسازی منازلشان است.
حسین حیدری با اشاره به اینکه این تغییرات 
تأثیری بســزایی بر جامعه محلــی خواهد 
داشت، تاکید کرد: هدف ما در ارائه خدمات به 
بافت های فرسوده و تاریخی، ایجاد تعادل بین 
حفظ میراث فرهنگی و پاسخگویی به نیازهای 
مدرن شهروندان است. این تغییرات نه تنها 
زیبایی شهر را افزایش می دهند بلکه کیفیت 

زندگی ساکنین را نیز بهبود می بخشند.
حیدری بــا تاکید بر نقش بســزای ســایر 
نهادهای ذیصــلاح دولتی مانند مســکن و 
شهرســازی و میراث فرهنگی، خاطرنشان 
کرد: یکی از بزرگ ترین چالش ها، تأمین مالی 
پروژه های بازآفرینی است. ما به دنبال جذب 
سرمایه گذاری های دولتی و خصوصی هستیم 
تا این پروژه ها را به پیــش ببریم. همچنین، 
مشــارکت جامعه محلی برای موفقیت این 

طرح ها حیاتی است.
به گفته وی، در سال گذشته عمارت بیلیارد 
از طریق ســرمایه گذاری بخش خصوصی و 
عمارت امیریه از بودجه خود شهرداری مرمت 

و بازسازی شدند.
شهردار بوشــهر در این اجلاس پیشنهاداتی 
را برای احیا و بازآفرینی بافت های فرســوده 
و بافت های تاریخی ارائه داد و تاکید کرد که 
حمایت های دولت و بودجه های کشــوری از 
طریق تسهیلات، طرح های تشویقی و وام های 

بلندمدت می تواند راهگشا باشد. 

اخبار

روح الــه عبدالعلــی زاده 
– تبریز ؛ معاون فرهنگی 
کل  اداره  رســانه  ای  و 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
آذربایجان شرقی در آیین 
اختتامیه کارگاه نقاشی و کاریکاتور هفته سلامت 
اظهار داشت: اگر به فکر کاهش آسیب های روحی 
و روانی در جامعه هســتیم می بایســت زمینه را 
برای افزایش فعالیتهای فرهنگی، هنری،  قرآنی و 

رسانه ای فراهم نماییم.
حسن گلی" در این آیین که در تالار خاقانی خانه 
فرهنگ تبریز برگزار شد، خاطرنشان کرد: به باور 
بسیاری از کارشناســان رابطه ی معناداری میان 
تقویــت فعالیتهــای فرهنگی و هنــری و کاهش 
آســیب های اجتماعی و روانی وجود دارد و تلاش 
برای فراگیر کردن خوبی هــا و زیبایی ها در قالب 
هنر می تواند از تنش های روحی افراد بکاهد. وی در 
ادامه با اشاره به دیدگاه و تعریف مقام معظم رهبری 
درخصوص تمدن نوین اسلامی،  تصریح کرد: قله  ای 
که ما در پی دستیابی به آن هستیم درواقع تمدن 
نوین اسلامی اســت که از نظامات مختلف و به هم 
پیوســته در کشور ایجاد شــده تا بتوانند نیازهای 
روحی و جسمی افراد را به صورت دقیق و  سریع و 

ارزان پاسخ دهند. 
گلی گفت: زمانی می توانیم بگوییم در مسیر حرکت 
خود به ســمت رســیدن به تمدن نوین اسلامی 
هســتیم که نیازهای جســمی و روحی مردم که 
یکی در حوزه ســلامت، یکی در حــوزه فرهنگ، 
یکی در حوزه اقتصاد و ... اســت را بشناسیم و  اگر 
این حلقه ها جدا از هم باشــد نمی توانیم در تحقق 
تمدن نوین اســلامی کاری از پیــش ببریم بلکه 
وحــدت و یکپارچگی این نظامات مــی تواند ما را 
درسیدن به قله ی یاد شــده یاری کند. وی تاکید 
کرد: براســاس منویات مقام معظــم رهبری تمام 
دستگاهها باید در کنار هم و با هم افزایی در  تحقق 

اهداف نظام فرهنگی جامعه اســلامی ایران همراه 
باشند. معاون فرهنگی و رسانه ای اداره کل گفت: 
اگر ما به فکر کاهش آسیب های جسمی و روحی 
هســتیم همان اندازه باید در حوزه فرهنگ، هنر، 
قرآن و رسانه سرمایه گذاری کنیم چرا که سلامت 
عمومی در گرو همــکاری و همراهی عموم مردم 
 است و بهترین راه در این عرصه بهره گیری از زبان 

هنر است.
در این آیین از برگزیدگان کارگاه نقاشی و کاریکاتور 

سلامت تقدیر شد.
گفتنی است در روزهای اخیر تفاهم نامه همکاری 
میان اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی و دانشگاه 

علوم پزشکی امضا شده است

*** گسترش فرهنگ کتاب و کتابخوانی از 
مهمترین راهکارها در پیشگیری آسیب های 

اجتماعی است
معاون فرهنگی و رسانه  ای اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی آذربایجان شــرقی گفت: بی شک یکی از 

مهمترین روش ها در پیشگیری و کنترل انواع آسیب 
های فرهنگی و اجتماعــی و حتی تعمیق فرهنگ 
عفاف و حجاب در جامعه گسترش فرهنگ کتاب 
و کتابخوانی و معرفی کتاب خوب بین عموم مردم 

مخصوصا نسل جدید جامعه می باشد.
حسن گلی معاون فرهنگی و رســانه ای اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی آذربایجان شرقی در نشست 
تبیینی طرح های چهارگانه کتاب این اداره کل که با 
حضور نمایندگان تعدادی از دستگاه ها و موسسات 
فرهنگی و هنری فعال در زمینه کتاب برگزار شد، 
تبریز را مستحق اخذ عنوان پایتخت کتاب دانست 
و اظهار داشت :  کمیت و کیفیت اقدامات دستگاه 
های مختلف فرهنگی، موسسات فرهنگی _ هنری 
و فعالان عرصه کتاب استان پیرامون ترویج فرهنگ 
کتاب و کتابخوانی در ســطح بالایی قــرار دارد و 
چنانچه در گزارش این فعالیت ها هم افزایی خوبی 
صورت گیرد، حتما اســتان آذربایجان شرقی در 
رویدادها و جشــنواره های کتاب محــور وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی به عنوان یکی از مهمترین 

استان های پیشرو در عرصه کتاب خواهد درخشید.
گلی با اشاره به برگزاری هجدهمین نمایشگاه کتاب 
تبریز در آبان ماه  ١۴٠٢ اظهار داشت : آذربایجان 
شــرقی اولین اســتانی بود که بعد از دوران خاص 
کرونا، اقــدام به برگزاری نمایشــگاه کتاب نمود و 
علاوه بر این طی دو ســال گذشته بیشترین تعداد 
برنامه ها  در ایام هفته کتاب در این استان  برگزار 
شده اســت و آذربایجان شــرقی در حوزه نشر نیز 
همواره جزء اســتان های برتر می باشد به طوری 
که فقط در سال گذشته برای  ٢ هزار و ۶١٢ عنوان 
کتاب مجوز صادر شده و ٢ هزار و ١٧٠ عنوان کتاب 

توسط ناشرین استان منتشر شده است.
معاون فرهنگی و رسانه ای اداره کل، با توضیح طرح 
های چهارگانه جام باشگاه های کتابخوانی کودک و 
نوجوان، طرح روستا و عشایر دوستدار کتاب، طرح 
شــبکه مروجان کتاب و در نهایت طرح پایتخت 
کتاب خواســتار هم افزایی جدی دســتگاه های 
فرهنگی و موسسات فرهنگی و هنری کتاب محور 
در اجرای موفق و موثر این طرح های  کتاب  پایه شد 
و اظهار داشت : بی شک یکی از مهمترین روش ها 
در پیشگیری و کنترل انواع آسیب های فرهنگی و 
اجتماعی و حتی تعمیق فرهنگ عفاف و حجاب در 
جامعه گسترش فرهنگ کتاب و کتابخوانی و معرفی 
کتاب خوب بین عموم مردم مخصوصا نسل جدید 
جامعه می باشد و هدف غایی همه این طرح ها نیز 

ایجاد انس و الفت بین مردم و کتاب است.
در ادامه این نشست، نمایندگان آموزش و پرورش، 
نهاد کتابخانه هــای عمومی، کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان، ســتاد کانون های فرهنگی و 
هنری مساجد و مدیران موسسات فرهنگی و هنری 
کتاب صبا، گلستان خرد ایرانیان، انجمن خانه داران 
کتابخوان،  آموزش موثر نوجوانان، تبریز شناسی،  
ندای آســمانی ندای وحی، مهر و ماه و کتاب شهر 
تبریز ضمن بیان دیدگاه های خود و گزارش اقدامات 
صورت گرفته در خصوص ترویج کتاب و کتابخوانی ، 
بر مشارکت جدی در اجرای طرح های کتاب محور  

استان آذربایجان شرقی تاکید نمودند.

معاون فرهنگی و رسانه  ای اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی آذربایجان شرقی ؛

کاهش آسیب های روحی و روانی در گرو افزایش فعالیتهای فرهنگی و هنری است

جلسه شورای مسکن شهرستان 
ساوه برگزار شد 

ســید محســن موســوی: جلسه شــورای 
مســکن شهرســتان ســاوه بــا حضــور 
عمرانــی امــور  هماهنگــی   معــاون 

 استانداری، مدیر کل دفتر فنی استانداری، 
فرمانــدار و معــاون عمرانــی شهرســتان 
ســاوه، مدیر کل راه وشــهر ســازی استان 
مرکزی، معاون مســکن و ســاختمان اداره 
کل راه وشــهر ســازی اســتان پیمانکاران، 
ســایر و  عامــل  بانک هــای   نماینــده 

 مسئولین برگزار شد. 
بــه گــزارش پایــگاه خبــری وزارت راه و 
شهرسازی )اســتان مرکزی( جلسه شورای 
مسکن شهرســتان ســاوه با حضور معاون 
 هماهنگــی امــور عمرانــی اســتانداری، 
مدیر کل دفتــر فنی اســتانداری، فرماندار 
و معــاون عمرانی شهرســتان ســاوه، مدیر 
کل راه و شهرســازی اســتان مرکــزی، 
معــاون مســکن و ســاختمان اداره کل راه 
شهرســازی اســتان پیمانــکاران، نماینده 
 بانک هــای عامــل و ســایر مســئولین 

برگزار شد.
عبــاس یوســف زاده مدیــر کل راه و 
شهرســازی اســتان مرکزی در حاشیه این 
جلســه گفت: با توجه به اینکــه تعدادی از 
واحدهای پــروژه مذکور به صــورت تحویل 
موقت به متقاضیان واگذار شده است، بنیاد 
مســکن انقلاب اســلامی اســتان در اسرع 
 وقت نســبت به محوطه ســازی این پروژه

 اقدام نماید.
وی افزود: پروژه ۳۸۴ واحــدی نیز در هفته 
آینده آمــاده تحویل موقت بــه متقاضیان 
 اســت که بــه مــرور قــرارداد واگــذاری

 انجام می شود.
یوســف زاده بیــان کــرد: در پــروژه ۴۸۴ 
واحــدی نیــز بــا توجه بــا درصــد بالای 
 پیشــرفت فیزیکــی پــروژه، تعــدادی از 
واحدها بــه صــورت موقت بــه متقاضیان 
تحویل شده است و مقرر شد طی مکاتبه ای 
با بانک عامل نســبت به آزاد ســازی مبالغ 
باقــی مانده اقدام تــا شــاهد تکمیل کامل 
 این پــروژه و تحویل بــه تمــام متقاضیان 

گرامی باشیم.
در ایــن جلســه در خصــوص مشــکلات 
ســایر مــوارد مربوط بــه شهرســتان های 
 غرق آباد، نوبــران آوه و... نیز رســیدگی به 

عمل آمد.

 مشارکت شرکت آب و فاضلاب 
استان بوشهر در امدادرسانی و 
آبرسانی سیار به مناطق سیل زده 

سیستان و بلوچستان 

ابوالحســن عالی در توضیح ایــن خبر اظهار 
داشــت : شــرکت آبفا اســتان بوشــهر در 
راســتای تحقق مســئولیت های اجتماعی 
همواره در امداد رســانی به مناطق آســیب 
 دیده از حوادثی مانند ســیل و زلزله پیشگام

 بوده است.
وی بیــان کــرد : در جریــان ســیل اخیر 
در سیســتان و بلوچســتان نیــز آســیب 
هایی به زیرســاخت هــای ایــن منطقه و 
شبکه آبرســانی تحمیل شــد که در همین 
راســتا تیم آبرســانی ســیار شــرکت آبفا 
 اســتان بوشــهر بــه منطقــه اعزام شــده

 است.
عالــی ادامــه داد : تیــم اعزامــی تــا زمان 
موردنیاز در منطقه حضور خواهد داشــت و 
براســاس درخواســت های مدیریت بحران 
 نسبت به خدمت رســانی به هم وطنان اقدام 

خواهد کرد.
وی افــزود : چنیــن اقداماتــی تبلــوری 
از اتحــاد و همدلــی در ایــران اســلامی 
اســت تا اســتان هــا همــگام بــا یکدیگر 
 در مواقــع بحرانــی بــه کمــک یکدیگــر

 بشتابند.

اخبار

عالیه رضوانی - نشســت خبری اعضای شورای 
اسلامی شهر و شهردار مشکین دشت با اصحاب 
رسانه استان البرز در آستانه سالروز ملی شوراهای 
کشور، با حضور دکتر فرامرز فرمانی ،رئیس شورا 
، مهندس دژکام، دکتر نیک مرام و دکتر کریمی 
پور اعضای شورای شــهر و دکتر سلگی شهردار 
مشکین دشت برگزار شد و پس از ارائه گزارش ،ط 
شهردار و رئیس و اعضای شورای شهر به سوالات 
مطروحه خبرنگاران در زمینه های مختلف پاسخ 

دادند.
رئیس شورای اسلامی شهر مشکین دشت با بیان 
اینکه رسانه ها به عنوان دیده بانان این مرز و بوم 
و چشــم های نظارتی مردم باعث انتقال اخبار و 
مشکلات از مردم به مســئولین و اقدامات انجام 
شده از مسئولین به شهروندان هستند از زحمات 
آنان در انعکاس خدمات مدیریت شهری قدردانی 

کرد.
فرامرز فرمانی با بیان اینکــه مهمترین اقدامات 
شوراها رفع تبعیض در محلات و مناطق شهری 
و روستایی اســت،گفت: در دستگاه های دولتی 
بســیاری از بودجه ها و امکانات با جهت گیری 
خاص و در برخی مناطق خاص هزینه می شــد 
که با تشکیل شوراها و اجرای اولویت بندی ها و 
تشکیل قرارگاه های اجتماعی از انباشت منابع و 
امکانات در یک منطقه خاص جلوگیری و منابع 
به صورت هدفمند در راستای محرومیت زدایی 

در بخش های مورد نیاز هزینه می شود.
وی افزود:تــا پیش از اجــرای قانون تشــکیل 
شــوراهای اسلامی شــهر و روســتا؛ بسترهای 

پایین و محروم شــهرها و روســتاهای کشور از 
منابعی که مربوط به خودشان بود محروم بودند 
و این موضــوع موجب بــروز بــی عدالتی های 
 در توســعه و پیشــرفت و اجرای زیرساخت ها 

شده بود.
فرمانی با بیان اینکه متاســفانه هنوز بسیاری از 
قسمت های قانون شوراها مسکوت مانده و به اجرا 
نرسیده است و نواقصی نیز در اجرای بخش های 
اجرا شده نیز وجود دارد، ادامه داد: خوشبختانه 
با اجرای قانون تشــکیل شــوراها نه تنها تا حد 
بســیار زیادی از خروج منابع و امکانات به خارج 
از شهرها و روســتاها جلوگیری شده بلکه حتی 
شوراها توانسته اند علاوه بر بودجه های شهری و 
روستایی، اقدام به جذب منابع ملی به داخل حوزه 

های خود نیز بنمایند.
رئیس شورای اسلامی شهر مشکین دشت با بیان 
اینکه علیرغم همه پتانســیل ها و ظرفیت هایی 
که تشکیل شوراها در کشــور ایجاد کرده است 
اما این بســتر موجب بروز برخــی ظرفیت های 
افزایش فساد نیز گردیده است، گفت: متاسفانه در 
سال های اخیر بارها شاهد انتشار اخباری درباره 
بازداشت اعضای شورای  شــهر در نقاط مختلف 

کشور به اتهام فساد مالی بوده ایم.
وی با تاکید بر اینکه موضوع شفافیت در عملکرد 
و از ســوی دیگر مطالبه گری مردم به شدت به 
پیشــگیری از بروز مفاســد و همچنین افزایش 
کارآمدی شوراهای اسلامی شهر کمک می کند 
و مجموعه همه ایــن عوامل کمــک می کند تا 
نهادی مثل شوراهای اسلامی سلامت و کارآمد 
باشــد،اظهار کرد: قطعا نواقصی در کار شــوراها 
نیز وجــود دارد ولی پر کردن خــلاء مدیریتی، 
انتقال مدیریت به مردم و اجرای سیاســت های 
عدم تمرکز و نظــارت اجتماعی بــر کلیه نقاط 
کشور و کامل کردن نقش دســتگاه های دولتی 
از ثمرات تشکیل شوراها بوده است.ضمن اینکه 
اگر نظارت ها به صورت کلی تری انجام می شــد 
شاید امروز مشــکلاتی را در زمینه و مقوله های 
ناشــی از فســاد کمتر شــاهد بودیــم. فرمانی 

خاطرنشان کرد: امور شــهری از پیوستگی لازم 
برخوردار نیســت و علی رغــم نمادهای قدرتی 
و اختیاراتی که در بســتر شــورا وجود دارد، اما 
بسیاری از ادارات مستقل عمل کرده و این یکی 
از نقاط ضعفی است که شــاید با اطلاع رسانی و 
 پوشش های خبری، به پیوســتار منظمی دست 

پیدا کنیم.
شهردار مشــکین دشــت نیز ضمن قدردانی از 
زحمات خبرنــگاران و تبریک روز ملی شــوراها 
گفت: در ســفر ریاســت جمهوری ،تعهد شده 
اســت ۵ هکتار از زمین های جهاد کشــاورزی 
و اصــلاح بــذر و آب و خاک طبق قانــون به نام 
شــهرداری انتقال یابد و شــهرداری با همکاری 
شرکت مپنا اقدام به ســاخت بیمارستان تامین 
 اجتماعی نمایند که تا کنــون این وعده مغفول 

مانده است.
علی سلگی با تاکید بر اینکه ســاخت و ساز غیر 
مجاز خط قرمز ما و وظیفه شهرداری جلوگیری 
از تخلفات ساخت و ســاز در سطح شهر است،به 
ارائه گزارشی از عملکرد مجموعه تحت مدیریت 
خود پرداخــت و افــزود: در ۹٠ روزه منتهی به 
پایان١۴٠٢، ۹٠ اقدام جهادی به ثمر نشست و در 
بحث رسیدگی به فضای سبز سطح شهر، تامین 
روشــنایی معابر، ساماندهی و بهســازی معابر، 
فعالیت های اســتقبال از بهار و غیره فعالیتهای 
خوبی صورت پذیرفت و طی ســال جاری نیز ٧ 
پروژه زیربنایی و شاخص را به مرحله بهره برداری 

خواهیم رساند.
وی ادامه داد: بودجه مصوب ١۴٠٢ شــهرداری 
مشکین دشــت بالغ بر ٢۹٠ میلیارد تومان بود 
که ۳٠ میلیارد تومان نیز مازاد بر این رقم محقق 
گردید و رقم پیش بینی شــده برای درآمدهای 
شــهری در ١۴٠۳ هم ۴۸٠ میلیارد تومان است 
که با توجهــات الهی و تلاش همــکاران خدوم 
 محقــق و صــرف توســعه و آبادانی شــهرمان 

خواهد شد.
ســلگی با بیان اینکه مبالغ خوبی صرف تکمیل 
پروژه هــای عمرانــی و محرومیــت زدایی در 

محلات حســن آباد، کریم آبــاد و ابراهیم آباد 
به عنوان نقاط کمتر برخوردار شــهر می شــود، 
ادامه داد:ساخت فرهنگسرای کریم آباد، پارک و 
زمین ورزشی ابراهیم آباد، تکمیل جاده سلامت، 
کتابخانــه و اورژانس شــهرک بعثت، توســعه 
آرامســتان دوم شهر، ســرای بانو، خانه کشتی، 
توسعه راه های دسترسی، پارک کودکان، پارک 
آموزش ترافیک، ســاماندهی معابر و... به عنوان 
 مهم ترین طرح های عمرانی در دســت اقدام در 

سال جاری است.
وی با اشاره به اینکه طرح »شهربان « با سیاست 
شورای شهر در زمینه کنترل سد معبر و ساخت 
و سازها برنامه ریزی شده و خوشبختانه طی چند 
ماه گذشته نظارت خوبی داشته است، بر توسعه 
ناوگان حمل ونقل عمومی تاکید کرد و گفت: در 
زمینه حمل نقل عمومی دارای ۹ دستگاه اتوبوس 
استیجاری، ۶ دستگاه نو هم خریداری شده است.

به گفته شهردار مشکین دشــت؛ احداث پایانه 
کریم آباد برای تسهیل ناوگان حمل و نقل عمومی 
انجام می شــود و احداث درمانگاه ســپاه نیز تا 
اجرای اسکلت ســازه انجام شده است.همچنین 
در برنامه صد روزه یکی از اقدامات انجام شــده، 
ایجاد فضای ســبز، کفپوش، ترمیم و آسفالت و 
روشــنایی بلوار ملاصدرا در شهرک بعثت است 
که پیگیــری و انجام شــده و در منطقه ابراهیم 
آباد نیز بوســتانی به مســاحت ۵٢٠٠ متر مربع 
ظرف ۴ تا ۵ ماه آینده به مرحلــه افتتاح خواهد 
رسید. سلگی خاطر نشــان کرد: موضوع الحاق 
 مپنــا و اکومال براســاس روال قانونــی در حال 

پیگیری است.
وی با بیان اینکه در منطقه مشکین دشت سقف 
ششــم به هیچ عنوان مجاز نیست و سقف پنجم 
هم در حال مدیریت است، با اشــاره به بازنگری 
مطالعات طرح جامع هدایت و جمع آوری آب های 
سطحی، خاطرنشان کرد: جلسات متعددی در این 
خصوص با دهیار فرخ آباد برگزار شد تا تمهیدات 
لازم در خصوص بهره برداری مناسب از آب های 

سطحی اتخاذ شود.

مدیــر روابــط عمومی شــرکت توزیــع نیروی 
برق اســتان مرکــزی از اجرای طرح ســفیران 
 مدیریت مصرف بــرق در مدارس اســتان خبر 

داد.
علی رضایی گفت :اســتفاده از ظرفیت اجتماعی 
مــدارس و دانش آمــوزان برای اصــلاح الگوی 
 مصرف برق در خانواده ها راهکاری موثر و ارزنده 

است.

وی برلــزوم انتقــال فرهنگ مصــرف بهینه به 
دانش آمــوزان تأکید کرد و گفــت: دانش آموزان 
سفیران مصرف بهینه برق در خانواده هستند که 
می توانند این فرهنگ را به سایر اعضا نیز منتقل 

کنند.
رضایی با تقدیــر از همراهــی آموزش وپرورش 
و بســیج اســتان برای نهادینه کــردن فرهنگ 
مصــرف بهینــه بــرق ادامــه داد : در پــی 

اجــرای ایــن طــرح ٢۴هــزار دانش آمــوز به 
اردوهــای جهــادی در قالــب طرح ســفیران 
 نــور جهــت آمــوزش مدیریــت مصــرف برق

 اعزام می شوند.
وی افزود: ارتقای ســطح آگاهی و تغییر نگرش 
دانش آمــوزان در زمینه بهینه ســازی مصرف 
انرژی بــرق و اصــلاح الگوی مصرف در ســطح 
خانــواده ها، آشــنایی با نحــوه تولیــد، انتقال 

و توزیع برق و بر چســب انرژی )فوایــد و نحوه 
 صحیــح اســتفاده(، تشــریح مفاهیــم مرتبط 
بــا مدیریــت مصــرف و تبییــن رابطــه آن با 
راهبرد هــا و اهــداف ملــی، ارائــه راه کار های 
مدیریت مصرف با هدف کاهــش تلفات، کاهش 
اوج مصــرف و بهینه ســازی مصرف انــرژی به 
 دانش آمــوزان، از مهم ترین اهــداف اجرای این 

برنامه است.

به ثمر نشستن 90 اقدام جهادی در سه ماهه پایانی ۱۴۰۲ توسط مدیرت شهری مشکین دشت

اجرای طرح سفیران مدیریت مصرف برق در مدارس استان مرکزی

استان ها
News kasbokar@gmail.com
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

داستان جذاب تاسيس يكي از بزرگ ترين دانشگاه هاي جهان
نقل شده خانمي با لباس كتان راه راه وشوهرش با كت وشلوار دست دوز و كهنه در 
شهر بوستن از قطار پايين آمدند و بدون هيچ قرار قبلي راهي دفتر رئيس دانشگاه 
هاروارد شدند. منشي با خودش فكر مي كرد اين زوج روستايي هيچ كاري در هاروارد 
ندارند و احتمالا اشتباهي وارد دانشگاه شده اند.  مرد به آرامي گفت: »مايل هستيم 
رئيس را ببينيم.« منشــي با بي حوصلگي گفت: »ايشان امروز گرفتارند.« خانم 
جواب داد: »ما منتظر خواهيم شد.«منشي ساعت ها آنها را ناديده گرفت و به اين 
اميد بود كه بالاخره دلسرد شوند و پي كارشان بروند اما اينطور نشد. منشي كه ديد 
زوج روستايي پي كارشان نمي روند، سرانجام تصميم گرفت براي ملاقات با رئيس 
از او اجازه بگيرد و رئيس نيز بالاجبار پذيرفت. رئيس با اوقات تلخي آهي كشيد و از 
دل رضايت نداشت كه با آنها ملاقات كند. به علاوه از اينكه اشخاصي با لباس كتان   
راه راه وكت وشلواري دست دوز و كهنه وارد دفترش شده اند خوشش نمي آمد. خانم 
به او گفت: ما پسري داشتيم كه يك سال در هاروارد درس خواند. او اينجا راضي بود 
اما حدود يك سال پيش در حادثه اي كشته شد. شوهرم و من دوست داريم بنايي 
به يادبود او در دانشگاه بنا كنيم. رئيس با ناراحتي گفت: خانم محترم ما نمي توانيم 
براي هركسي كه به هاروارد مي آيد و مي ميرد، بنايي برپا كنيم. خانم به سرعت 
توضيح داد: آه نه، نمي خواهيم مجسمه بسازيم. فكر كرديم بهتر باشد ساختماني 
به هاروارد بدهيم. رئيس لباس كتان راه راه و كت و شلوار دست دوز و كهنه آن دو را 

برانداز كرد و گفت: يك ساختمان!
مي دانيد هزينه يك ساختمان چقدر است؟ 

ارزش ساختمان هاي موجود در هاروارد 7 و نيم ميليون دلار است. خانم يك لحظه 
سكوت كرد. رئيس خشنود بود. شايد حالا مي توانست از شرشان خلاص شود. 

زن رو به شوهرش كرد و آرام گفت: آيا هزينه راه اندازي دانشگاه همين قدر است؟ 
پس چرا خودمان دانشگاه راه نيندازيم؟ شوهرش سر تكان داد. 

رئيس سردرگم بود. آقا و خانم ليلاند- استنفورد بلند شدند و راهي كاليفرنيا شدند، 
يعني جايي كه دانشگاهي ساختند كه تا ابد نام آنها را برخود دارد. دانشگاه استنفورد 

از بزرگ ترين دانشگاه هاي جهان، يادبود پسري كه هاروارد به او اهميت نداد.

تحليل و تجويز راهبردي
فارغ از واقعيت داشتن و صحت چنين روايتي، اينگونه اتفاقات مشابه پيرامون ما 

شكل مي گيرد ولي ما مي توانيم از اين داستان واقعي يا خيالي 3 نكته بياموزيم: 
1- توانمندي ها و قابليت هاي انسان زبان ندارند. بنابراين نهفته هستند. پس بهتر 
است كه هميشه فرض كنيم انساني با مجموعه اي از توانمندي هاي نهفته پيش روي 
ما نشسته است. دستكم اين است كه هيچ گاه به او بي احترامي نمي كنيم. شايد 
كارمند جوان و لاغراندامي كه هم اكنون پيش روي شــما نشسته است صاحب 

بهترين ايده كسب وكاري در چند سال اخير باشد.
2- در صورتي كه با شما برخورد نامناسبي شد و شما طرد شديد، اصلا به فكر انتقام 
نباشيد. بهترين روش انتقام گرفتن اين اســت كه كاري كه ديگران مي گويند و 
مي گفتند نمي توانيد انجام دهيد، به بهترين شكل ممكن انجام دهيد. انرژي خود 

را در جهت ساختن و نه تخريب و انتقام هدايت كنيد.
3- هميشه از خود بپرسيد با اين منابعي كه دارم بهترين كاري كه مي توانم انجام 
دهم، چيست؟ )منظور از منابع، دانش، پول، اعتبار، روابط، اطلاعات، زمين، نيروي 
انساني و... هر چيزي است كه مي تواند خلق ارزش كند( از خود بپرسيد اگر همين 
منابع در اختيار ديگري بود با اين منابع چه مي كرد؟ آنگاه دريچه اي از ايده هاي 

خلاقانه پيش روي شما گشوده خواهد شد. 
دكتر مجتبي لشكربلوكي
@Dr_Lashkarbolouki

استراتژيست

B2B 5 توصيه د    ر فروش
ادامه از شماره گذشته:

2- اين تصور كه شــما به جاي يك 
مصاحبه تجــاري د    ر حال تماس فروش 

هستيد    
عبارت تماس فروش د    يگــر جايگاه چند    اني 
د    ر فروش هاي موفق ســازماني نــد    ارد    . هيچ 
 كس فرصت شــنيد    ن صحبت هــاي تلفني 
يك فروشند    ه را ند    ارد     اما مصاحبه هاي تجاري 
متفاوت هســتند    . يك مصاحبه د    اراي هد    في 
مرتبط با كســب و كار اســت كه براي تمامي 
طرفين و شــركت كنند    گان روشــن اســت. 
واژه مصاحبه مستلزم كســب آماد    گي براي 
انجام آن است ، هم كســب آماد    گي از سمت 
مصاحبه كنند    ه و هم كسب آماد    گي از سمت 

مصاحبه شوند    ه.
3- ايــن تصور كه شــركت بد    ون 
شفافيت عملكرد     شما از تلاش هاي تان د    ر 

فروش سازماني حمايت خواهد     كرد    
اگر مي خواهيد     منابع مورد     نيازتان براي جذب 
مشتري را از جانب سازمان تان د    ريافت كنيد     
اقد    ام به گزارش د    هي منظم كنيد    ، به نحوي كه 
مشخص كند     توانسته ايد     منابع د    ر اختيارتان را 

تبد    يل به مشتري و سفارش كنيد    . 
4- ند    اشتن چشم اند    ازي روشن از 

الزامات فروش به مشتري
د    ر مراحل اوليه فرايند     فروش B2B د    ريابيد     
كه مشتري انتظار د    ارد     پس از سرمايه گذاري 
چه نتيجه اي را به د    ست آورد     و كد    ام چشم اند    از 

خود     را محقق كند    . 
5- فراموش كرد    ن اين نكته كه شما 

با مرد    م كار مي كنيد     نه شركت ها
مطمئنا سازمان ها با چالش هاي زياد    ي مواجه 
مي  شــوند     و براي رفع مســائل خود     به د    نبال 
راهكاري مي گرد    ند     اما اين كاركنان آن سازمان 
هستند     كه بايد     راهكارهاي مناسب را شناسايي 
و براي تهيــه آن اقد    ام كنند    . انســان ها د    اراي 
عواطف، علايق، سوگيري، عد    م تمايل، سليقه ها، 
نقاط كور، بي منطقي و صد    ها عامل غيرمنطقي 
د    يگري هســتند     كــه تصميم گيري شــان را 

تحت الشعاع قرار مي د    هد    .

اورژانس کسب و کار مهارت های مديريتی

ستار محمودي
تئوري بازي ها يكي از مهم تريــن ابزارهاي مديريت 
 استراتژيك اســت. بازي موقعيتي است كه حداقل
 دو بازيگر تصميماتي مي گيرند كه تصميم هر بازيگر 
بر بازي ديگري تاثيرگذار است. براي استفاده از تئوري 
بازي ها دو پيش فــرض مهم را بايد مدنظر داشــت: 
1- بازيگران اين بازي عقلاني رفتار مي كنند، بدين 
معنا كه به دنبال بيشــينه كردن سود خود هستند. 
2- هر بازيگر مي داند كه بازيگر مقابل به دنبال بيشينه 

كردن سود خود است. 
كار تيمی

پيچيدگي و حجم كارها در اغلب شركت ها به گونه اي 
است كه مديران مجبورند كاركنان خود را به صورت 

تيمي چينش كنند تا چند نفر از آنان همزمان روي 
يك پروژه متمركز شوند. براي ساده سازي مدل فرض 
مي كنيم يك تيم دونفره داريم كــه بايد يك پروژه 
مشترك را به انجام برســانند تا مديرشان يك پروژه 
جديد را در هيات مديره ارائه كنــد. اگر هر دو طرف 
روي پروژه كار كنند، پاداشــي معادل يك ميليون 
دريافت مي كنند. با اين شــرايط هر بازيگر دو اقدام 
مي تواند انجام دهد: 1. پروژه محول شــده از طرف 
مدير را انجام دهد، 2. تنبلي كند. البته در انتخاب دوم 
يك پيش فرض پنهان نيز وجود دارد: فرد به صورت 
خودخواهانه تصور مي كند كه همكارش پروژه را به 
پايان مي رساند و او ضمن تنبلي كردن يا انجام دادن 
كارهاي شــخصي از منافع انجام پروژه نيز بهره مند 

مي شود. اين پيش فرض نهفته باعث مي شود كه روح 
تنبلي و خودخواهي در افراد بيدار شــود و كاركنان 
وسوسه شوند كه روي تلاش بازيگر همكار بدون توجه 
به واكنش او به رفتار خود حساب كنند و تنبلي پيشه 
كنند. خودخواهي كه از صفات غالب انسان هاست، 
باعث مي شــود اغلب پروژه هاي تيمي دچار ميل به 
 تنبلي و كاهــش كارايي به انــدازه تنبل ترين عضو

 تيم شوند. 
شايد بپرسيد براي رهايي از اين معضل چه بايد كرد؟ 
جواب ساده و سريع: »مدير بايد به گونه اي شرايط بازي 
را تنظيم كند و مطلوبيت هاي طرفين را تغيير دهد 
كه نقطه تعادل بازي از تنبلي كردن طرفين به سمت 

مشاركت طرفين تغيير كند.«

تئوريتنــبلها

2كليد         شروع كسب وكار بد        ون پول
اجازه ند        هيد         ند        اشتن سرمايه شما را از شروع 
كرد        ن كسب وكار بازد        ارد        . با ما د        ر اين نوشتار 
همراه باشيد         تا 2 كليد         شروع كسب وكار بد        ون 
پول را بشناســيد        . اين گام ها را طي كنيد         تا 

همين امروز كسب وكارتان را آغاز كنيد        . 
»من مي خواهم يك كسب وكار را آغاز كنم اما 
هيچ پولي ند        ارم.« شروع كسب وكار بد        ون پول 
چيزي است كه هرزمان با كارآفرينان مشتاق كار مي كنم بارها و بارها اين جمله را 
از آنها مي شنوم. بسياري از آنها ايد        ه هاي خوبي د        ارند        ، اما تصور مي كنند         براي شروع 
به يك طرح كسب وكار طولاني و مقد        ار زياد        ي پول نقد         احتياج د        ارند        . واقعيت اين 
است كه اكثر كارآفرينان موفق با حد        اقل سرمايه و منابع كسب وكارشان را راه اند        ازي 
مي كنند        . اگر نسبت به كاري كه انجام مي د        هيد         خيلي اشتياق د        اريد        ، روش هاي 
زياد        ي براي به انجام رســاند        ن كارها وجود         د        ارد        . د        ر اد        امه 2 كليد         آمد        ه است كه 
كارآفرينان موفق براي ساختن شركت هاي پررونق و براي شروع كسب وكار بد        ون 

پول از آن استفاد        ه مي كنند        . 
۱. گروهي از مشاوران رايگان را به خد        مت بگيريد        

نيكل د        بوم مد        ت 11 سال به صورت حرفه اي د        ر ورزش سه گانه فعال بود        . او د        رباره 
پوشاك ورزشي زنان چيزهاي زياد        ي مي د        انست اما د        رباره صنعت پوشاك چيزي 
نمي د        انست. راهكار او يافتن گروهي از مشاوران بود        ، كساني كه بتوانند         چيزهاي 
لازم را به او بياموزند         و او را بــه رابطان د        يگر معرفي كنند        . نيكل توضيح مي د        هد        : 
»هنگامي كه شروع كرد        م 1۰ بار د        ر هفته د        يد        ارهايي به صرف قهوه د        اشتم. من 
فقط شروع كرد        م به صحبت با آد        م ها و جمع آوري اطلاعات.« نتيجه نهايي: نيكل 
منابع مورد         نيازش را پيد        ا كرد        ، شركتش را راه اند        ازي كرد         و تاكنون د        ر حوزه د        امن 
خانم هاي د        وند        ه بيش از 2۵ ميليون د        لار فروخته است. مشاوران او نقش عظيمي 

د        ر موفقيتش د        اشته اند        . 
2. يك سرمايه گذار مشتاق پيد        ا كنيد        

يكي از اهد        اف ساختن گروه مشاوران يافتن شركايي است كه بخواهند         د        ر شركت 
شما مشاركت كنند        . جف وستر يك مثال فوق العاد        ه است. جف مي خواست د        ر 
سيسترز واقع د        ر اورگن، يك آهنگري به سبك قد        يم بسازد        . او يك پيشكسوت 
ثروتمند         پيد        ا كرد         كه قبلا د        ر حرفه خود         يك مغازه آهنگري باز كرد        ه  بود        . اين فرد         
تكه اي زمين به جف د        اد         و سرمايه مغازه جد        يد         او را تامين كرد        . سپس جف به او سفته 

د        اد         تا به مرور زمان بتواند         پول او را بپرد        ازد        ، چيزي كه جف از عهد        ه آن بر مي آمد        . 
منبع : اينترپرينر 
ترجمه: بازد        ه

آگاهی

4 وظيفه مديريتي مهم در كسب وكارهاي اينترنتي
فضاي كاري كسب وكارهاي نوپا خيلي جالب و جذاب است. محيط 
يكپارچه، تخت ، بدون ديوار يا پارتيشن، ميز پينگ پنگ، فوتبال دستي، 
ايكس باكس، ساعات كار غيراداري و حتي پوشش غيررسمي. وقتي 
براي نخســتين بار وارد اين مجموعه ها مي شويد خيلي سخت است 
كه بفهميد چه كسی رئيس است، چه كسی توسعه دهنده و چه  كسي 
منشي، چرا كه برخلاف عرف شركتي و سازماني هيچ چيز سر جاي 
خودش نيســت. اين روش كار مزيت هاي زيادي دارد و معروف است 
كه گوگل و ساير غول هاي فناوري سنت شكن ترين شركت ها در اين 
زمينه اند، اگر تصاوير شركت هاي بزرگ را ببينيد، به خوبي اين ساختار 
را مي توانيد حس كنيد. نكته  مهمي كه نبايد فراموش شود، اين است 
كه اين قانون شكني چيدمان و ساختار دوستانه، دليل بر نبود سازوكار 
اصولي و تقسيم وظايف نيست. فرقي نمي كند كه تيم دوستانه مستقر 
در يك پاركينگ هستيد يا يك شركت رســمي يا كسب وكاري كه 

غيرحضوري و با دوركاري اداره مي شود. 
هنر يك كارآفرين يا مدير كسب وكار اينترنتي اجرايي كردن يك ايده، 
راه انداختن يك سايت و تشــكيل دادن يك تيم نيست. تمام موارد 
ذكر شده شرط لازم هستند، مهم ترين وظيفه يك كارآفرين همسو 
كردن مهارت هــا، توانايي ها و خصوصيات فــردي اعضای تيم براي 
توليد خدمات يا محصول نهايي اســت. اين تمركز و همسويي بدون 
تعيين شرح وظايف مشخص امكان پذير نيست. گاهي سازوكارهاي 
بهينه شده در يك شركت با قوانين خشك و ساعات كار كاملا رسمي، 
مقاومت زيادي در برابر تغييرات نشان مي دهد، گاهي هم دوستي و 
صميميت اعضای تيم به همراه آرزوهــاي بلندپروازانه تصور نياز به 
تعيين شرح وظايف را از بين مي برد. شــرح وظايف تعريف شده در 
اين مطلب مي تواند براساس افق، وسعت و استراتژي هر كسب وكار 
جزئيات متفاوتي داشته باشد اما در ضرورت وجود آن ترديدي نيست. 
اگر به تنهايي يك كسب وكار اينترنتي را ايجاد كرده و اداره مي كنيد، 
باز نيازمند اين تقســيم بندي وظايف و قرار گرفتن در نقش هاي آن 

حتي به طور موقت هســتيد. برخي از وظايف از قبل شناخته شده 
هستند، مثل امور اداري، مالي و منابع انساني. ما در 

اينجا به مواردي كه مستقيما در فرايند توسعه 
تاثيرگذارند، مي پردازيم، يعني شــرح 
وظايفي كه اگر براي آن برنامه مشخصي 
نداشته باشيد نه تنها جاي خيلي دوري 

نخواهيد رفت، بلكه ممكن است به 
عقب هم برگرديد. 

۱- مدير بازاريابي 
در تجارت كسي كه مشتري دارد 

تقريبا اصــل كار را در اختيار دارد. 
كسب وكار بدون مشــتري چيزي 

نيســت جز آرزوهاي تحقق نيافته، 
نخســتين و مهم ترين وظيفه بخش 
بازاريابي جذب و حفظ مشتري است. 
شــرح و اجراي اين وظيفه مهم بايد 
در اولويت كســب وكار شما قرار گيرد 

چون وظيفه آن پيدا كردن و حفظ اصل 
كار است. بسياري از متخصصان معتقدند 

فرايند بازاريابي بايد قبــل از ورود به بازار 

آغاز شود. شناسايي درســت كاربران، روش دسترسي و تبديل آنها 
به مشــتري، تحقيقات بازار، بازاريابي محتوا، بازاريابي رســانه هاي 
اجتماعي، بازاريابي پســت الكترونيك، مديريت تبليغات آنلاين و 
آفلاين و بازاريابي موتورهاي جستجو از مهم ترين وظايف اين مدير 
است. دانش بازاريابي قابل تعميم به انواع كسب وكارهاست اما كسي 
كه به عنوان يك مدير بازاريابي در اينترنت فعاليت مي كند بايد تجربه و 
اطلاعات دقيقي از وضعيت فروش كالا و خدمات در اينترنت، ابزارهاي 
تحليل و مديريت اطلاعات داشته باشد. متاسفانه گاهي بازاريابي با 
تبليغات اشتباه گرفته مي شود كه همين اشتباه باعث هدررفت هزينه 
و زمان براي تبليغاتي مي شود كه هيچ برنامه ريزي اصولي پشت آن 
نيســت. فعاليت مدير بازاريابي بايد در چارچوب برنامه اســتراتژي 
كسب وكار باشد و تبليغات تنها يكي از روش ها و ابزارهاي بازاريابي 
است. به نظر من دانش و توانايي بازاريابي است كه ايده و بستر خلق 
شــده را تبديل به يك تجارت مي كند، چرا كه اگر غير از اين بود هر 

وب سايت الان يك تجارت محسوب مي شد. 

2- مدير محصول
در هر كســب وكار اينترنتي يك يا تعدادي محصول و خدمات براي 
فروش وجود دارد. مدير محصول مســئول تك تك اين محصولات يا 
خدمات قابل فروش نيست، بلكه مســئول فرايند هاي شكل دهنده 
كل كسب وكار و نحوه تعامل كاربر با اين فرايندهاست. پس وقتي از 
محصول در يك كسب وكار اينترنتي صحبت مي كنيم منظور در درجه 
اول بستر اصلي فعاليت يعني ســايت، نرم افزار يا اپليكيشن موبايل 
است و در درجه دوم فرايندي است كه در درون هر يك از اين بخش ها 
براي فروش كالا يا خدمات انجام مي شود. وظيفه اصلي مدير محصول 
سنجش، ارزيابي و بهبود تعامل كاربران با فرايندهاي يك كسب وكار 
است. مثلا مشكلات كاربران يك فروشــگاه آنلاين هنگام مشاهده 
مشخصات كالا، سهولت سفارش و مواردي مثل اين است. پس مدير 

محصول كسي است كه محصول مورد نياز را در زمان مناسب براي بازار 
مناسب ارائه مي كند. اين محصول الزاما يك كالا يا خدمات نيست، بلكه 
ممكن است يك تغيير براساس نياز كاربران باشد، براي همين است 
كه وظايف مدير محصول و مدير تجربه كاربري هميشه در كنار هم و 
 تحت يك بخش در نظر گرفته مي شود، اگرچه تفاوت هايي با هم دارند.
 يك مدير محصول هميشه در مثلث بين بخش بازاريابي، پشتيباني 
كاربران و هيات مديره قرار دارد، برقراري تعادل و پاسخگويي به نيازهاي 
هر سه بخش كار ساده اي نيست اما از ضروريات هر كسب وكار است. 

3- مدير تحقيق و توسعه
فناوري به ســرعت تغيير مي كند. بنابراين مدل فروش و بازاريابي 
به تنهايي نمي تواند نقطه اتكای محكمي براي درآمد يك كسب وكار 
اينترنتي باشد. كســب وكارهاي متكي به بازاريابي تنها به نياز امروز 
بازار وابسته هستند اما كسب وكارهای متكي به تحقيق و توسعه بر 
نيازهاي آينده مشتري تمركز دارند. براي همين است كه اپل هميشه 
اپل است و گوگل هميشه گوگل. اصلي ترين وظيفه يك مدير تحقيق 
و توسعه يافتن فناوري ها و راهكارهاي خلاقانه براي توسعه كسب وكار 
قبل از قرار گرفتن در شــرايط ركود است. تحقيق و توسعه كه به آن 
Research and development يا به اصطلاح R&D هم گفته 
مي شود، مجموعه فعاليت هاي مشخصي است كه منجر به افزايش 
دانش كسب وكار مي شود. اگر مشخصا شرح وظايف اين بخش را در 
كارتان تعريف نكنيد، ناگهان متوجه خواهيد شد هر ايده و راهكاري 
كه نيازمند به آن هستيد قبلا توسط ده ها شركت يا كسب وكار اجرايي 
شده است. تحقيق و توسعه به شــما كمك مي كند همواره بتوانيد 
مزيت هاي رقابتي كسب وكارتان را تازه و به روز نگه داريد، گلوگاه هاي 
كسب وكارتان را شناسايي كنيد و پيوسته بهبود بخشيد. يك مدير 
تحقيق و توسعه از نظر فني بايد دانش اوليه وب را داشته باشد، مفاهيم 
اجرايي و نقاط ضعف و قوت هر بخــش را از نظر تجاري بداند، بتواند 
ايده هاي مطرح شده را اعتبارســنجي كند و در عين حال داراي 

روحيه آزاد، خلاق، ايده پرداز و نوگرا باشد. 

4- مدير پشتيباني 
نظامي ها ضرب المثلــي دارند كه مي گويد 
امــروز جنــگ در حقيقت جنــگ ميان 
سامانه هاي پشتيباني اســت. من اين را به 
كسب وكارهاي اينترنتي تعميم مي دهم و 
معتقدم امروزه رقابت بيشتر كسب وكارهاي 
همطراز بين پشتيباني آنها در جريان است تا 
خدمات و محصولات. هر كسب وكاري كه در 
جاي درست قرار گرفته باشد يا رقباي زيادي 
دارد يا به زودي پيدا خواهد كرد. پشــتيباني 
درســت و ارتبــاط صحيح مهم تريــن مزيت 
رقابتي اســت كه برنده ميدان را تعيين مي كند. 
كسب وكاري كه پشــتيباني ضعيفي داشته باشد 
همان تيم فوتبالي است كه بازيكن تمام كننده يعني 
زننده گل را ندارد. تعهد، مسئوليت پذيري، صبر و 
مهارت مذاكره از مهم ترين ويژگي هايي است كه 
بايد در انتخاب مدير پشتيباني جستجو كنيد. 
منبع: نت استاپ


